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وزارت صمت: 

سقف افزایش قیمت 
برخی خودرو ها
 ۴۲ درصد است

دفع بیش از ۸۰۰۰ 
حمله سایبری به شبکه 

زیرساختی

رشد ترانزیت جاده ای 
کالا در سال ۱۴۰۱ 
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سرمقاله

شرایط ایجاد ثبات 
در بازار خودرو 

قیمت خودرو قبل از اعلام 
رســمی افزایــش قیمت 
کارخانــه ای خودروها، با 
خبرهــای احتمالی گران 
شدن نیز، با افزایش همراه شد. حال با اعلام رسمی 
افزایش قیمت خودرو شاهد رشــد قیمت ها در 
این بازار خواهیم بود. این بدان معناست که حتی 
شایعات گرانی خودرو نیز بر قیمتها تاثیرگذار است. 
بنابراین با اعلام رسمی افزایش قیمت ها، در بازار 
آزاد شاهد صعود قیمتها خواهیم بود. این اتفاق در 

حالی افتاد که بازار...

  بابک صدرایی، کارشناس 
خودرو

متن کامل  د ر صفحه 3

۴

تشویق اساتید  و 
فارغ التحصیلان به راه اندازی 

شرکت  دانش بنیان 

روش های نوین تامین مالی در بخش دانش بنیان اجرایی می شود 

توسعه تامین مالی در زیست بوم دانش بنیان
صفحه۴

صفحه3

افزایش  قیمت  خودرو  در  بازار آزاد 
سردرگمی   خریداران   در   بازار  خودرو   ادامه   دارد 

معاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهور با انتقاد از عملکرد سیستم بانکی در 
شناسایی نکردن دارایی های نامشهود شرکت های 
دانش بنیان گفــت: دانش بنیان ها ویژگی دارند که 
توسط سیســتم بانکی درک نمی شــود و آن هم 
دارایی های نامشهود آنها بوده که بسیار ارزشمندتر 
از دارایی هــای مشــهود اســت. روح الله دهقانی 
فیروزآبادی در آیین تبادل تفاهــم نامه همکاری 
صندوق نوآوری و شکوفایی با صندوق های ضمانت 
ســرمایه گذاری تعاون و صندوق ضمانت سرمایه 
گذاری صنایع کوچک با بیان اینکه صندوق نوآوری 
و شکوفایی در حوزه های تأمین مالی سالانه سرویس  
ها و خدمــات جدیدی را ارایه می دهد که بســیار 
امیدآفرین اســت، افزود: در دیدار هفته گذشــته 
کارگزاران نظام با مقام معظم رهبری ایشان تأکید 
ویژه ای روی شرکت های دانش بنیان داشته و امسال 
نیز همانند به سال گذشته، راهبردها متفاوت شده 
است. وی اظهارداشت: رهبر معظم انقلاب در سال 
جدید از مردمی ســازی یاد کردند و تأکید کردند 
اقتصاد متحول نمی شود مگر اینکه به مردم و بخش 
خصوصی یک اعتماد جدی تری شود.  در مصادیق نیز 
نخستین بخشی که به آن اشاره کردند، شرکت های 
دانش بنیان بود و دستور دادند که نقشه راهی برای 
ساختارسازی و مشــارکت در اقتصاد توسط دولت 
تهیه شــود. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان رئیس جمهور همچنین گفت: فضای اقتصادی 
کشور، فضای تعاریف و شوخی نیست، اینکه در این 
فضا به دانش بنیان ها اشاره می شود، معنای راهبردی 
دارد. دهقانی یادآور شد: شرکت های دانش بنیانی 
در کشور داریم که در ۱۰ سال گذشته دانش بنیان 
شدند و امروز پایدار شدند و به کارها و فعالیت های 

خود نیز ادامه می دهند...

اجتماعی

نماینــده فرهنگیــان درشــورای عالــی آمــوزش و 
پرورش با طرح این ســوال که معیارهــای امتیازآوری 
که حقوق قانونی را در پــی دارد حاصل تصمیم کدام 
مرجع قانونگذاری در آموزش و پرورش اســت؟، تاکید 
و پیشــنهاد کرد که آیین نامه رتبه بنــدی معلمان در 
 شــورای عالی آموزش و پــرورش بازبینی، بررســی 

و تصویب شود.
مریم رنگ آمیز طوسی در این باره اظهار کرد: سالیانی 
است که کام معلمان کشورمان به نوید رتبه بندی و امید 
تکریم واقعی جایگاه مربیان تعلیم و تربیت شیرین شده 
و در هر مرحله از اجرا به واســطه عدم تدوین و تصویب 
آیین نامه اجرایی درست و یا عدم اجرای درست آن، این 
شیرینی به تلخی می گراید و موجی از ناامیدی و یاس بر 
تجربه های قبلی افزوده می شود افزود: معلمانِ منتظر، از 
این  مرحله به آن مرحله، ماه ها همراهی کردند که شاید 
شیرینی اجرای رتبه بندی به کامشان ماندگار شود که 
متاسفانه اجرای این چنینی رتبه بندی سالی را برای آنها 
به انتظار سپری و سالی را به تلخی آغاز کرد و شد آنچه 

نباید می شد.
نماینده فرهنگیان در شورای عالی آموزش وپرورش با بیان 
اینکه در شورای عالی آموزش و پرورش موضوع رتبه بندی 
مطرح و نگاه قاطبه فرهنگیان به جمع سیاســتگذاران 
منتقل شد گفت: بارها از سوی اعضای شورای عالی نسبت 
به نقص آیین نامه و اجرای ناقص آن تذکراتی به وزیر وقت 
داده می شد، ولی چون آیین نامه رتبه بندی معلمان، خارج 
از شورای عالی آموزش و پرورش تدوین و تصویب شده 
بود، اراده ای از سوی وزیر وقت برای تغییر در شیوه تدوین 

و اجرای آن مشاهده نشد.
طوســی ادامــه داد: بارها بــه نمایندگــی از معلمان 
متذکر شــدیم که این شــیوه عملکرد هیچ کمکی به 
کیفیت بخشی آموزشی، اثربخشــی معلمی و افزایش 
شوق و انگیزه در معلمان نمی کند؛ چراکه وزارت آموزش 
و پرورش و مجلــس مصوبه را در قالــب اعتبار موجود 
خرد کرده و در بخش های مختلف از ســر و ته عملکرد 
معلمان زدند تا بزرگــی رتبه معلم را بــه اندازه ظرف 

حقیر اعتبار، کوچک کنند. وی با اشاره به اینکه اکنون 
که دوباره امواج امیدبخشــی  )در ادامه آنچه در ۱۶ ماهِ 
گذشــته رفته( تابیدن گرفته است، زمزمه مصاحبه ها 
و جدل های رسانه ای به گوش می رســد گفت: در این 
میان پیشنهاد می شود آیین نامه رتبه بندی معلمان از 
سوی مجلس شــورای اســلامی برای بررسی مجدد و 
رفع نقایص آن به شورای عالی آموزش و پرورش ارجاع 
شود و دیگر اینکه یک بار برای همیشه رتبه بندی فارغ 
از اعتبار موجود، به صورت کامل اجــرا و مازاد بر اعتبار 
 آن در دیون همکاران ثبت شــود، نه آنکه از ســر و ته 

رتبه بندی زده شود.
نماینده فرهنگیان در شورای عالی آموزش وپرورش افزود: 
نکته مهمی که از آن غفلت شده این است که چرا آیین نامه 
اجرایی رتبه بندی با این درجه از اهمیت در شورای عالی 
آموزش و پرورش که مهم ترین نهاد سیاســت گذاری و 
تصمیم سازی در حوزه نظام تعلیم و تربیت است بررسی 
و تصویب نشده و معیارهای امتیازآوری که حقوق قانونی 
را در پی دارد حاصل تصمیم کدام مرجع قانونگذاری در 

آموزش و پرورش است؟.
طوسی با تاکید براینکه کافی است متولیان امر که گاه 
حس می شود با کف مدرسه بیگانه اند، پس از بازگشایی 
مدارس در سال جدید سری به جمع معلمان می زدند تا 
به واقع در می یافتند که چگونــه اجرای بد یا ناقص یک 
قانون موجی از یاس و ناامیدی همراه با ســرخوردگی 
و اعتراض را نقل محفل معلمان کرده اســت که اگر باز 
هم متانت و مسئولیت شناسی معلمان را شاهد نبودیم، 
معلوم نبود این قصه چه پایانی داشت گفت: با توجه به 
اینکه شورای عالی آموزش و پرورش شعبه کوچکی از 
مجلس شورای اســلامی در نظام تعلیم و تربیت کشور 
است و مسائل مهم و تخصصی این نظام در آن بررسی، 
کارشناسی و تصویب می شــود، آیین نامه رتبه بندی 
معلمان که یکی از تکالیف سند تحول بنیادین آموزش و 
پرورش است برای بررسی و کار کارشناسی و تخصصی بر 
روی آن از سوی مجلس به شورای عالی آموزش و پرورش 

ارجاع شود.

فیلم های »عید فطر« مشخص شد و شروع اکران این 
فیلم ها از چهارشنبه )۳۰ فروردین( است. در دومین 
جلسه شورای صنفی نمایش که در خانه سینما برگزار 
شد بعد از بررسی درخواست ها و موارد مطرح شده 
مقرر شــد که  اکران چهار فیلم جدید از چهارشنبه 

آینده )۳۰  فروردین( آغاز شود.
فیلم ســینمایی آهنگ دونفره به کارگردانی آرزو 
ارزانش با پخش فیلمیران به ســرگروهی پردیس 

ایران مال، فیلم سینمایی دسته دختران به کارگردانی 
منیر قیدی با پخش بهمن سبز به سرگروهی پردیس 
آزادی، فیلم سینمایی سه کام حبس به کارگردانی 
سامان سالور با پخش خانه فیلم به سرگروهی پردیس 
ملت، فیلم سینمایی باباسیبیلو به کارگردانی ادوین 
خاچیکیان با پخش رســانه فیلمســازان مولود به 
ســرگروهی پردیس مگامال فیلم هایی است که در 

عید فطر اکران می شود.

رئیس رسانه ملی در دیدار با برنامه سازان نوروز ۱۴۰۲ 
ضمن تقدیر از دست اندرکاران برنامه های نوروزی، تقارن 
نوروز و ماه مبارک رمضان را از جمله آزمون های مهمی 
خواند که توانمندی همکارانش را در صداوسیما به خوبی 
محک زد. پیمان جبلی رئیس سازمان صداوسیما  با بیان 
این نکته مهم که مردم ما لایق بهترین ها هستند، ادامه 
این روند برنامه ســازی را ضروری دانست و بیان کرد: 
امیدوارم این تجربه ارزشمند و شــیرین و قابل تقدیر 
و تحسین که امســال در برنامه های سال نو و ادامه آن 
در ماه مبارک رمضان شکل گرفت با همین شتاب و با 
همین آهنگ ادامه داشته باشد.  رئیس رسانه ملی در 

بخش دیگری از این نشست صمیمی، پس از شنیدن 
نظرات برنامه سازان، نکاتی را بیان کرد. در این مراسم 
که با همراهی وحید جلیلی قائم مقام رئیس سازمان در 
امور فرهنگی و دبیر ستاد تحول، محسن برمهانی معاون 
سیما و سلیم غفوری قائم مقام معاونت سیما و حسین 
قرایی مدیرکل روابط عمومی برگزار شــد، هنرمندانی 
مانند سونیا پوریامین، مسعود روشن پژوه، شهرام شکیبا، 
المیرا شریفی مقدم، وحید رونقی، علی مسعودی، مهران 
رجبی، مژده لواســانی، حامد مــدرس، پژمان بازغی، 
امیر محمد زند، حامد سلطانی و... حضور داشتند و از 

برنامه های خود در نوروز و لحظه تحویل سال گفتند.

دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی از رونمایی سند 
امنیت غذایی در آینده نزدیــک خبر داد.به گزارش 
روابــط عمومی جامعــه مبلغین، حجت الاســلام 
عبدالحسین خسروپناه شب گذشته، ۱۹ فروردین در 
جمع جامعه مبلغین در پاسخ به این سوال که شورای 
عالی انقلاب فرهنگی چــه برنامه هایی برای بهبود 
وضعیت حجاب جامعه دارد؟، اظهار داشت: مسئله 
حجاب امر مهم و صحیح است اما موضوع مهم دیگر 

امنیت غذایی است. 
وی با تاکید بر اینکه یک موضوع مهــم نباید ما را از 
موضوعات مهم دیگر باز دارد، ادامه داد: موضوع امنیت 
غذایی کــه مبحثی در حوزه های علمــی، فناوری، 
فرهنگی و سلامت است، باید بسیار مورد توجه قرار 
گیرد. بر این اساس سند امنیت غذایی که به زودی 
تصویب می شود، به قدری مهم اســت که اگر آن را 
جدی نگیریم، کشور در کمتر از یک دهه آینده دچار 

بحران خواهد شد.
خسروپناه گفت: هر چند سال ها درباره اهمیت حجاب 
سخن گفته  و مواضع  خود را با صراحت بیان کرده ام، 
اما جالب اســت وقتی تلاش های ما در شورای عالی 
انقلاب فرهنگی در حوزه  امنیت غذایی که باید اولویت 
هر حاکمیتی باشد، نمایان شد، به دلیل آنچه ورود به 
مساله حجاب، عنوان شد، مشمول تحریم های اتحادیه 
اروپا قرار گرفتم و این نخســتین بار است که شورای 
عالی انقلاب فرهنگی به عنوان یک نهاد فرهنگی و 

شخص دبیر آن در فهرست تحریم قرار می گیرد.

وی با بیان اینکه مباحث مهمــی در حوزه فرهنگی 
اجتماعی، داریم افــزود: موضوعاتی مانند جمعیت، 
طلاق، حجاب و عفاف و فرار مغزها مباحث فرهنگی 
بسیار جدی و در دســتور کار این شــورا قرار دارد. 
خسروپناه خاطرنشان کرد: شــورای حوزوی هم در 
زیر مجموعه شورای عالی انقلاب فرهنگی فعال است 
که وظیفه دارد با استفاده از ظرفیت حداکثری همه 
حوزه های علمیه در سراســر کشور، ساحت فقهی و 
علمی اسناد شورای عالی انقلاب فرهنگی را مشخص 

کند.
این استاد فلســفه و حکمت در پاســخ به برخی 
انتقادها و نگرانی ها از وضعیت فرهنگی دانشگاه های 
کشور گفت: نباید خطای عده اندکی را به پای همه 
دانشجویان نوشــت. هر چند که انحرافِ حتی یک 
دانشجو به این دلیل که او فرزند عزیز خودمان است 
باید با جدیت دنبال شود اما در نظر داشته باشیم که 
پیش از کرونا در همین دانشــگاه صنعتی شریف 
نماز جماعت ظهر ۲ بار برگزار می شد. این نشان از 
عمق اعتقادات و پاکی فرزندان کشورمان دارد و باید 
ظرفیت های ارزشمند دانشجویان و دانشگاهیان را 
هم ببینیم. وی با اشاره به تاریخچه تاسیس و فعالیت 
شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: وجود دهها استاد 
حوزوی دارای مدرک دکتری تخصصی و رتبه های 
علمی بسیار بالا در زمینه علوم انسانی حاصل تلاش 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی و همکاری با جامعه 

مدرسین قم است.

رئیس جمهور با گرامیداشــت روز ملی فناوری 
هســته ای، درمان بیش از یک میلیون بیمار از 
طریق دانش هســته ای و همچنین دســتیابی 
دانشمندان ایران به بیش از ۱۵۰ دستاورد علمی 
و فنی در صنعت هســته ای، آن هم در شرایط 
تحریم و ســنگ اندازی دشــمن را سند عزت و 

افتخار ملت ایران دانست.
آیت الله سید ابراهیم رئیســی در جلسه هیات 
دولت، با محکومیت جنایات اخیر صهیونیست ها، 
بر لزوم همگرایی جهان اسلام برای دفاع از ملت 
مظلوم فلسطین و جلوگیری از اقدامات ددمنشانه 
رژیم صهیونیستی تاکید کرد. آیت الله رئیسی با 
اشاره به آشکار شدن نشــانه های استیصال و از 
هم پاشیدگی جامعه صهیونیستی و شکل گیری 
نظم جدید جهانی به نفع جبهه مقاومت، افزود: 
ملت های آزاده، امسال با برگزاری باشکوه تر روز 
قدس، همدل و همصدا انزجار خود را از جنایات 

رژیم صهیونیستی اعلام خواهند کرد.
رئیس جمهور در بخش دیگری از ســخنانش با 
گرامیداشــت روز ملی فناوری هسته ای، درمان 
بیش از یک میلیون بیمار از طریق دانش هسته ای 
در کشور و همچنین دستیابی دانشمندان ایران 

به بیش از ۱۵۰ دستاورد علمی و فنی در صنعت 
هسته ای، آن هم در شرایط تحریم و سنگ اندازی 
دشمن را سند عزت و افتخار ملت ایران دانست 
و اظهار داشــت: دولت مردمی خود را موظف به 

حمایت از این دستاوردهای بزرگ می داند.
آیت الله رئیسی در ادامه با اشــاره به توافق ایران و 
عراق برای تســریع در احداث مسیر ریلی بصره-
شلمچه که سالیان طولانی بلاتکلیف مانده بود، بر 
لزوم پیگیری این طرح و نیز توافقات ایران با روسیه 
و چین تا حصول نتیجه تاکید کرد. رئیس جمهور 
همچنین با اشاره به دریافت اخبار و گزارش هایی در 
خصوص برخی اقلام، ستاد تنظیم بازار و سازمان 
حمایت از مصرف کننده را تنها مراجع قانونی تغییر 
قیمت این کالاها دانست و دستگاه های نظارتی و 
اجرایی مرتبط را موظف کرد با تخلفات موجود در 

این زمینه برخورد کنند.
آیت الله رئیســی در این نشســت با تسلیت ایام 
شهادت مولای متقیان حضرت علی )ع(، همگان 
را به بهره گیری از فیوضــات و برکات لیالی قدر 
دعوت کرد و گفت: شب قدر بهترین فرصت برای 
خودسازی و تقرب بندگان به حضرت حق است 

که باید از لحظه به لحظه آن کمال بهره را برد.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: 
احیای روابط ایران و عربستان به نفع جهان اسلام، خاورمیانه 
و  دو کشور است و می تواند به توسعه صلح و ثبات منطقه 
کمک کند. جلیل رحیمی جهان آبادی در مورد آغاز روابط 
ایران و عربســتان با بیان اینکه ۶۷ درصد انرژی جهان در 
منطقه خاورمیانه تامین می شود، اظهار داشت: همه قدرت 
های بزرگ به دنبال نفوذ در این منطقه هستند و آمریکایی 
ها از طریق اختلاف افکنی سعی داشتند نفوذ خود و رژیم 
صهیونیستی را در منطقه زیاد کنند و به همین دلیل فراز و 

فرودهایی در روابط این دو کشور بزرگ اسلامی ایجاد شد.
نماینده مردم تربت جام در مجلس تصریح کرد: بهبود روابط 
تهران و ریاض فضای تیره و تار ایران هراسی را رفع می کند 
و می تواند فرصت سرمایه گذاری، رشد و توسعه اقتصادی 
را برای دو کشور فراهم کند و بجای پرداختن به تنش های 

نظامی وقت بیشتری برای همکاری طرفین به وجود آورد.
رحیمی جهان آبــادی اضافه کرد: بهبــود روابط ایران و 
عربستان در پرتو سرمایه گذاری مشترک و پیوند عمیق 
اقتصادی دو کشور استحکام پیدا می کند، اگر این پیوند 
در حوزه خلیج فارس که منافع مشترک دو کشور است، 
تعریف شود تهران و ریاض به دوستی پایدار دست پیدا می 
کنند و تنش های سیاسی و مذهبی نمی تواند بر این روابط 

تاثیر بگذارد.
وی افزود: بعد از خروج آمریکا از افغانستان و عراق و وضعیتی 
که در توازن قدرت جهانی و منطقه ای رخ می دهد، شرایطی 
را بر خاورمیانه حاکم کرده که به دنبال آن عربستان و ایران را 

به سمت سیاست آسیایی و کاهش تنش ها سوق داده است. 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با 
اشاره به نقش چین در میانجیگری ایران و عربستان اظهار 
داشت: چین به دنبال آن است که نقش اساسی در جهان و 
آسیا ایفا کند زیرا رابطه چین با ایران و عربستان به نفع پکن 

است و تمایل ندارد تنها یکی از دو کشور را داشته باشد.
نماینده مردم تربت جام در مجلس افزود: با تلاش چینی 
ها و سیاستی که ایران برای نگرش آسیایی و تنش زدایی 
با همسایگان در دولت جدید پیش گرفت، روابط تهران و 
ریاض احیا شــد که به نظر می رسد این احیای روابط می 
تواند مقدمه ای برای احیای روابط ایــران با اردن، مصر، 

امارات و بحرین باشد.
رحیمی جهان آبادی تصریح کرد: با تقویت روابط ایران و 
عربستان، روابط اقتصادی، اتباع، مساله حج و گردشگری 
بین ایران و کشورهای عربی رونق پیدا می کند و می تواند 
پیامدهای مثبت و سازنده ای برای کشورهای منطقه به 
دنبال داشته باشد. »حسین امیرعبداللهیان« و »فیصل بن 
فرحان« وزرای خارجه ایران و عربستان روز پنجشنبه ۱۷ 
فروردین در پکن پایتخت چین، با یکدیگر دیدار و گفت وگو 
کردند. این نخستین دیدار وزرای خارجه دو کشور از سال 
۱۳۹۴ )۲۰۱۶( بود؛ دوکشور برای رسیدن به این مرحله 
از روابط، از فراز و نشیب های بسیاری گذشتند. اکنون اما 
بازگشت روابط دو کشور به مســیر عادی، می تواند برای 
طرفین، میانجیگران و کشــورهای منطقه سرآغاز فصل 

جدیدی از روابط دیپلماتیک در حوزه های مختلف باشد.

رییس سازمان غذا و دارو با بیان اینکه در حال حاضر 
چهار محصول تراریخته به صورت مجاز وارد کشور 
می شوند، گفت: میزان محصولات تراریخته در کشور 

محدود است و عمده محصولات غیرتراریخته اند.
ســید حیدر محمدی درباره نحوه پایش ســلامت 
محصــولات تراریختــه، گفت: ســلامت مــواد و 
فرآورده های تراریخته وارداتی در سازمان غذا و دارو 
مورد نظارت قرار می گیرد. یکی از فرآورده هایی که 
مردم در استفاده از آن ابهام دارند، محصولات تراریخته 
است. باید توجه کرد که سازمان غذا و دارو در وهله اول 
اجازه نداد که هر محصول تراریخته ای وارد کشور شود 
و اکنون دانه های روغن کلزا، پنبه دانه، ذرت و سویا به 

صورت تراریخته وارد می شوند.

وی افزود: همچنین ســازمان غذا و دارو فعلا اجازه 
کشت این محصولات را در کشور صادر نکرده  است. در 
عین حال اعلام کردیم که باید روی همین محصولات 
وارداتی تراریخته هم ذکر شود که تراریخته هستند. 

محمدی ادامه داد: یکــی از تقلباتی که در این حوزه 
ممکن است انجام شود، این است که روی محصولی 
ذکر می کنند این محصول غیر تراریخته است که جنبه 
تبلیغاتی دارد. در حالی که میزان محصولات تراریخته 
ما محدود است و عمده محصولات غیرتراریخته اند. 
رییــس ســازمان غــذا و دارو تاکید کــرد: برخی 
کشورها کشت وســیع تراریخته را انجام می دهند، 
 اما در کشــور ما هنوز اجازه کشــت این محصولات 

را هم نداده ایم.

۱۵۰ دستاورد علمی در صنعت هسته ای، سند افتخار استبازبینی آیین نامه رتبه بندی معلمان 

احیای روابط تهران- ریاض به نفع جهان اسلام است

واردات مجاز ۴ محصول تراریخته به کشور

سياسیفرهنگی 

فیلم های »عید فطر« از 3۰ فروردین اکران می شود 

قدردانی صداوسیما از برنامه سازان نوروز

سند امنیت غذایی به زودی رونمایی می شود



اقتصاد2
ایران

کمبودی در بازار گوشت گرم 
قرمز وجود ندارد

مدیرکل دفتــر بازرگانی داخلــی کالاهای 
کشاورزی اعلام کرد: گوشت گرم گوسفندی 
و گوســاله مورد نیاز کشــور از محل تولید 
داخــل و واردات تامین شــده و روند قیمت 
این محصولات در بازار تقریبا کاهشی است. 
به گزارش وزارت جهاد کشــاورزی، شهیاد 
آبنار، مدیرکل دفتر بازرگانی داخلی کالاهای 
کشاورزی با بیان اینکه گوشت گرم گوسفندی 
و گوساله مورد نیاز کشور از محل تولید داخل 
و واردات تأمیــن شــده و رونــد قیمت این 
محصولات در بازار تقریباً کاهشی است، گفت: 
با توجه به برنامه ریزی منسجم توسط کارگروه 
تنظیم بازار محصولات کشــاورزی و تأمین 
گوشت قرمز، رصد و پایش بازار نشان می دهد 
روند قیمت گوشت گرم گوساله و گوسفندی 

در کشور رو به کاهش است.
وی اظهار داشت: برای تأمین بخشی از کسری 
گوشت مورد نیاز کشــور، از بهمن ماه سال 
گذشــته واردات گوشــت گرم قرمز توسط 
شرکت پشتیبانی امور دام و بخش خصوصی 
انجام شد. آبنار ادامه داد: روند تأمین و توزیع 
گوشت قرمز افزایشی است و هیچ کمبودی در 

بازار ماه مبارک رمضان نداریم.
وی گفت: شرکت پشتیبانی امور دام را مکلف 
کرده ایم خرید و عرضه گوشت قرمز را از محل 
دام های داخلی انجام دهد. آبنار افزود: در حال 
حاضر مازاد تقاضا برای گوشت قرمز در بازار 
وجود ندارد که منجر به افزایش قیمت شود. 
وی با اشاره به قیمت گوشت قرمز تصریح کرد: 
اکنون متوسط قیمت گوشت گرم گوسفندی 
۳۱۵ تا ۳۲۰ هزار تومان به ازای هر کیلوگرم 
و متوســط قیمت هر کیلوگرم گوشت گرم 
گوساله ۲۱۰ تا ۲۱۵ هزار تومان در بازار است. 
مدیرکل دفتر بازرگانی کالاهای کشــاورزی 
تصریح کرد: عرضــه و فروش این محصولات 
بالاتــر از این قیمــت شــامل برخوردهای 
تعزیراتی می شــود و بازرســان وزارت جهاد 

کشاورزی ورود خواهند کرد.
وی با بیــان اینکه وزارت جهاد کشــاورزی 
برای تنظیــم بــازار روزهای پایانی ســال 
گذشته و ماه مبارک رمضان، سه مسیر را در 
راستای عرضه کالاهای اساسی برنامه ریزی 
و نســبت به آن اقدام کرده است، گفت: یکی 
از این مســیرها، اجــرای طرح فجــر تا فطر 
اســت و در قالب ایــن طرح، عرضــه تقریباً 
تمام کالاهای کشــاورزی به ویژه کالاهایی 
مانند برنج، روغن و شــکر که از سوی وزارت 
جهاد کشــاورزی تأمین می شود، از تخفیف 
 ویژه ای برخوردار اســت و ایــن تخفیف ها تا 

عید فطر ادامه دارد.
این مقام مسؤول ادامه داد: مسیر دوم، عرضه 
مستقیم کالاهای کشاورزی در نمایشگاه های 
سراسری کشــور بود که با هماهنگی وزارت 
کشور و اتاق تعاون از ۱۸ اسفند تا ۲۹ اسفند 
سال گذشته برپا شد و اقلام کشاورزی در این 
نمایشگاه ها از تخفیف ویژه ای برخوردار بودند 
که با استقبال خوب مردم هم مواجه شد. آبنار 
تأمین میوه شب عید را سومین مسیر تنظیم 
بازار روزهای پایانی ســال گذشته و روزهای 
عید نام برد و اذعان داشت: با برنامه ریزی های 
انجام شــده، میوه مورد نیاز شب عید توسط 
تعاونی ها و بخش خصوصــی خریداری و از 
استان ها به ســایر نقاط کشور حمل و توسط 
مباشــران و کارگزاران در مناطق پرجمعیت 
توزیع شد و با این اقدام در روزهای پایانی سال 

افزایش قیمت میوه نداشتیم.
وی در مــورد خرمای مورد نیــاز ماه مبارک 
رمضان نیز گفت: از طریق هماهنگی با انجمن 
خرما و معاونــت امور باغبانــی وزارت جهاد 
کشــاورزی، توانســتیم خرمای مورد نیاز را 
با قیمت مناســب به ویژه در اســتان تهران 
عرضه کنیم. مدیرکل دفتر بازرگانی کالاهای 
کشــاورزی اضافه کرد: با همکاری شهرداری 
تهران نیز در محل ورودی متروها، میز فروش 
خرما برپا شــد که با استقبال مردم روبرو شد 
و ما افزایــش قیمت در مــورد این محصول 

نداشتیم.

خبر

ساخت خانه های ویلایی 
جزء اولویت هــای برنامه 
های ساخت مسکن است 
که اجرای ایــن طرح باید 
در شــهرهای دارای زمین 
در دستور کار قرار گیرد. ساخت خانه های ویلایی 
یکی از مهم ترین برنامه های است که دولت با توجه 
به آنکه اراضی در شهرهای مختلف به میزان کافی 
و در برخی از شهرها هم به صورت مازاد وجود دارد؛ 
بنابراین طبق دســتور رئیس جمهور باید ساخت 
خانه های به صورت یک طبقه یا ویلایی در دستور 
کار قرار گیرد که در حال حاضر طبق دستور بذرپاش 
وزیر راه وشهرسازی ســاخت خانه های ویلایی و 
یک طبقه حیاط دار است. در بسیاری از شهرها از 
جمله طبس، یزد، بیرجند و شهر جدید امیر کبیر 
و در تهران هم شــهر جدید ایوانکی ساخت تمامی 
پروژه های نهضت ملی مســکن به صورت ویلایی 

آغاز شده است .
در همین رابطه هادی عباســی معاون مســکن و 
ساختمان وزیر راه وشهرســازی گفته بود: ساخت 
واحدهــای نهضت ملی مســکن در صورتی که به 
صورت یک طبقه حیاط دار باشد هزینه های ساخت 
بسیار کاهش می یابد و مسکن های یک طبقه هم 
هزینه های ســاخت را کاهش می دهد و هم زمان 
ســاخت را کوتاه تر می کندو از سوی دیگر مصالح 

مورد نیاز برای ساخت کمتر می شود.

معاون مسکن و ســاختمان وزیر راه وشهرسازی با 
اشاره به اینکه با افزایش تولید مسکن شاهد رشد 
اقتصادی و ایجاد اشــتغال در پهنه کشور و کاهش 
نرخ تورم خواهیم بود افزود: ضروری است زمین با 
هزنیه صفر تامین و نباید واحد های مسکونی متراکم 
بسازیم چراکه اجرای این طرح باعث افزایش زمان 
تولید مسکن می شود و از سوی دیگر مصرف مصالح 

ساختمانی را افزایش می دهد.
عباسی توضیح داد: در خانه های یک طبقه مردم 
با سلیقه خود اقدام به ساخت واحدهای مسکونی 

می کنند و از سوی دیگر ســاخت این واحدها به 
صورت تدریجی هم امکان پذیر اســت و سازنده و 
متقاضی می تواند به تدریج واحد مســکونی خود 

را تکمیل کند. 
 معاون وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه در سال 
گذشــته همه تلاش خود را به کار بستیم تا زمینه 
حل اساسی ترین مسئله در کشور یعنی مسکن را 
فراهم کنیم، افزود: مسکن، بیشترین سهم را در سبد 
هزینه خانواده دارد و زمانی که شما مسئله سرپناه 
یک خانواده را حل کنید به ویژه برای دهک های کم 

درآمدی، یعنی به لحــاظ اقتصادی نیمی از هزینه 
وی را کاهش داده اید و از این طریق به معیشــت 

خانواده کمک کرده اید.
او گفت: مســکن با بیش از ۱۴۰ صنعت پســینی 
و پیشینی ارتباط مســتقیم دارد و زمانی که یک 
واحد مسکونی ساخته می شود، از کارخانه فولاد و 
سیمان گرفته تا یک کارگاه کوچک نجاری و جامعه 
مهندسی کشور مشــغول به فعالیت خواهد شد. 
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: تولید مسکن با 
عرضه زمین تنها بخشی است که می تواند همزمان 
رشد اقتصادی را افزایش دهد و زمینه کاهش تورم 
را فراهم کند، در حقیقت فعال شدن این بخش به 

قیچی شدن فقر در کشور ختم خواهد شد.
عباســی بیان کرد:با همه توان تلاش خواهیم کرد 
تا زمینه شــکوفایی طرح نهضت ملی مســکن در 
روستاها و شــهر ها را فراهم کرده و گام بلندی به 
سوی حل مهم ترین مســئله روز مردم برداریم تا 
ضمن مهار تورم و افزایش تولید، معیشت خانواده ها 

تقویت شود و عدالت اجتماعی بهبود یابد.
گفتنی است ساخت واحدهای یک طبقه و ویلایی 
در بسیاری از کشــورها در حال حاضر با توجه به 
کاهش چشم گیر هزینه های ساخت در اولویت قرار 
گرفته اســت بنابراین با توجه به اینکه در بسیاری 
از شــهرها ما دارای اراضی مازاد هستیم و از سوی 
دیگر با توجه به آنکه دولت باید امســال ۴ میلیون 
واحد مسکونی را به متقاضیان تحویل دهد بنابراین 
ساخت این واحدها با این شکل باید در اولویت قرار 

گرفته است.

کاهش چشمگیر هزینه ساخت و ساز با ویلایی سازی تحقق می یابد 

اولویت ساخت واحدهای یک طبقه و ویلایی

ظرفیت تولید برق در تابستان 
افزایش می یابد

سخنگوی صنعت برق گفت: تا تابستان امسال 
۷ هزار و ۷۸۷ مــگاوات به ظرفیت تولید برق 
کشور اضافه می شود و۸۵۰ مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیر و ۱۸۸ مــگاوات نیروگاه مقیاس 
کوچک نیز در مدار تولید قرار خواهد گرفت. به 
گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو )پاون(، 
"مصطفی رجبی مشهدی" با اشاره به اقدامات 
وزارت نیرو برای گذر موفق از دوره اوج مصرف 
در کشور، اظهار کرد: در برنامه سال اول وزارت 
نیرو در دولت مردمــی ۶ هزار و ۱۰۰ مگاوات 
وارد مدار شــد و اکنون مقرر شده تا تابستان 
امسال ۷ هزار و ۷۸۷ مگاوات دیگر وارد مدار 
شود که تمهیدات لازم برای این مسئله درنظر 

گرفته شده است.
ســخنگوی صنعت برق گفــت: از این میزان 
۳ هــزار و ۲۶ مــگاوات مربوط بــه احداث 
نیروگاه های حرارتــی جدید الاحداث وزارت 
نیرو هســتند، ۱۴۷۸ مگاوات نیروگاه هایی 
هستند که به موجب تفاهمنامه وزارت نیرو با 
وزارت صمت و توسط صنایع احداث می شوند 
و شامل ۶ واحد و در ۵ ساختگاه کشور هستند. 
همچنیــن ۷۳۰ مگاوات نیز با رفع مشــکل 
نیروگاه های حادثه دیده که امکان اســتفاده 
از برق آن ها نبود درمــدار تولید قرار خواهند 
گرفت و حــدود هزار مگاوات نیــز مربوط به 
نیروگاه های دارای محدودیت است که اکنون 
در حال رفع محدودیت آن ها هســتیم تا در 

حداکثر تولید از آن ها استفاده کنیم.
ســخنگوی صنعت برق تاکید کــرد: ۸۵۰ 
مگاوات نیــروگاه تجدیدپذیر و ۱۸۸ مگاوات 
نیــروگاه مقیاس کوچک نیــز در مدار تولید 
قرار خواهد گرفت و ۵۱۵ مگاوات نیز مربوط 
به ارتقای ظرفیت عملی نیروگاه های موجود 
است. رجبی مشهدی تصریح کرد: تمام تلاش 
وزارت نیرو تحقق این قول بوده که البته این 
یک هدف چالشی است، اما وزارت نیرو خود را 
تحت فشار می گذارد تا این اعداد محقق شود.

وی با بیان اینکــه تا کنون حــدود ۲ هزار و 
۷۰۰ مــگاوات از ایــن میزان محقق شــده 
گفت: بر اســاس برآورد های صــورت گرفته 
برای تابستان ســال جاری و طبق پیش بینی 
سازمان هواشناسی، در میان مدت دمای هوا 
در تابســتان حدود نیم تا یک درجه گرم تر از 
نرمال خواهد بود، و این درحالی است که هر 
یک درجه افزایش دما حدود ۱۵۰۰ مگاوات 

افزایش مصرف را به دنبال دارد.
وی با تاکید بر این که امســال با عنوان رشد 
تولید نیز نام گذاری شده گفت: قطعا ظرفیت 
مولد کشــور در حوزه صنعت و کشــاورزی 
افزایش می یابد و پیش بینی ما این اســت که 
بتوانیم افزایش توان حدود شش درصدی را با 
تدابیر افزایش ظرفیت تولید و مدیریت مصرف 
محقق کنیم. سخنگوی صنعت برق با اشاره به 
وضعیت کنونی مصرف برق در کشور، گفت: 
باتوجه به اینکه در روز های ابتدایی سال جدید 
هســتیم و تعطیلات را پشت ســر گذاشتیم 
مصرف روند صعودی بالایی نداشته و حدود 

۴۳ هزار مگاوات است.
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بازار مسکن فروردین امسال نیز مطابق با روال هر ساله در وضعیتی نیمه تعطیل قرار 
گرفته و رفته رفته پس از تعطیلات نوروز در حال بازگشت به حالت عادی است.  به 
گزارش اکوایران، محله زعفرانیه از سمت شمال به ارتفاعات توچال، از سمت جنوب به 
خیابان ولیعصر و محمودیه، از سمت شرق به خیابان تجریش و از سمت غرب به رودخانه 

ولنجک متصل می شود. به گفته یک مشاور امورملکی در این محله، هم اکنون در ماه 
جاری تعداد خریداران بالا و تعداد ملک هایی که برای فروش عرضه شده اند پایین است. 
او با اشاره به اینکه پس از تعطیلات عید تا به امروز فعلا افزایش قیمتی نبوده گفت:» اما 
احتمال می رود در اردیبهشت ماه شاهد افزایش قیمت باشیم.« بر اساس گفته های این 

مشاور املاک، متوسط هر مترمربع مسکن بسته به سن بنا، موقعیت مکانی و مشاعاتی 
که دارد متغیر است اما بطور میانگین قیمت هر متر مربع مسکن در محله زعفرانیه، 
از ۱۳۰ میلیون تومان شــروع می شــود.  یک واحد با تمام امکانات و ۲۹۰ مترمربع 
مســاحت و ۱۲ ســال عمر بنا، ۴۶ میلیارد تومان و آپارتمانی دیگر با ۳۲۲ مترمربع 

مساحت و نوساز، ۹۰ میلیارد و ۱۶۰ میلیون تومان قیمت گذاری شده است. واحدی 
دیگر با ۷۲ مترمربع مساحت و ۱۵ سال ساخت، ۱۰ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان و 
 آپارتمانی با ۹۸ مترمربع مساحت و ۴ سال عمربنا، ۱۳با قیمت میلیارد تومان عرضه 

شده است.

بازار مسکن در وضعیت نیمه تعطیل
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رییس ســازمان راهداری از رشد یک 
درصدی ترانزیت کالا در ســال ۱۴۰۱ 
خبر داد و گفــت: با وجــود رفع اکثر 
محدودیت ها اما به دلیل برخی چالش ها 
دستیابی به اهداف ترانزیتی با مشکلاتی 
روبرو شــد. داریوش امانی  با اشاره به 
رشــد حدود یک درصــدی ترانزیت 
جاده ای نسبت به ســال ۱۴۰۰ اظهار 
کرد: پایانه مرزی بازرگان با افزایش ۱۶ 
درصدی و بندر شهید رجایی با افزایش 
۱۵ درصدی فعالترین مرزهای ترانزیت 
ورودی در ســال۱۴۰۱ نسبت به سال 

گذشته بوده اند.
وی افزود: ســال گذشــته بــا وجود 
بهبود شــرایط حمل و نقل بین المللی 
بعــد از پاندومی ویــروس کرونا و رفع 
اکثــر محدودیت های نســبی جهانی 
و منطقه ای ناشــی از کرونــا، لیکن به 
دلیل برخی چالش های منطقه ای و بین 
المللی ، دستیابی به اهداف تعیین شده 
در حوزه ترانزیت را با مشــکلاتی روبرو 
کرد. ولی با این حال رشــد ۴ درصدی 
تردد کامیون های ترانزیتی در شرایطی 
که اکثر کشــورها با بحران اشتغال در 
حوزه حمــل و نقل بیــن المللی روبرو 
بودند، بیانگر اهمیت مســیر ترانزیتی 
ایران در مقایســه با ســایر مسیرهای 
آلترناتیــو در منطقه برای دسترســی 
به بازارهای شــرق به غرب و شمال به 

جنوب و بالعکس است.
وی بازگشــایی مرزهای مشــترک با 
ترکمنســتان و کاهــش تعرفه هــای 
متقابل عبوری بین دو کشور وافزایش 

اقبال تجار و شرکت های حمل و نقلی 
کشورهای متعاهد کریدور حمل و نقل 
بین المللی شمال-جنوب در مسیرهای 
کریدور را از نکات مثبت ســال گذشته 
عنوان و تصریح کــرد:  چنانچه کاهش 
تشــریفات اداری و ترانزیتی ارگانهای 
ذیربط و مستقر در مرزها و بنادر، ارائه 
تســهیلات هماهنــگ و تاثیرگذار و 
رقابتی سازی کرایه های حمل دریایی 
توســط خطوط کشــتیرانی ایرانی به 
مقصد بنادر کشــور در مقایسه با کرایه 
های حمل خطوط کشتیرانی خارجی 
به مقاصد ســایر بنادر منطقه، کاهش 
زمان های توقف ناوگان و رســوب کالا 
در پایانه های مرزی و بنادر و همچنین 
مشارکت فعالتر بخش های خصوصی 
در حوزه های تجــاری و حمل و نقلی 
بی تردید دســتیابی به اهداف تعیین 
 شــده در بخش ترانزیت در سال جاری

 امکان پذیر است.
رئیس ســازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای گفت: بر اساس رویکرد اصولی 
دولت ســیزدهم مبنی بــر همگرایی 
سیاسی و تجاری با کشورهای همسایه، 
پیگیری دیپلماســی فعال منطقه ای 
دولت در قالب پیمان هــای اقتصادی 
منطقه ای نظیر شانگهای، اکو و اوراسیا، 
قطعــاً با همراهــی و همدلــی تمامی 
دســتگاه های همــکار در بخش های 
دولتی و خصوصی امکان تحقق هدف 
۲۰ میلیون تن ترانزیــت کالا از قلمرو 
جمهوری اسلامی ایران در سال ۱۴۰۲ 

دور از انتظار نیست.

از اردیبهشت سال ۱۴۰۱ دولت قیمت نهاده ها را حدود 
۶۰۰ درصد افزایش داد و قیمت ذرت از یک هزار و ۹۰۰ 
تومان به ۱۱ هزار و ۳۰۰ و سویای ۳ هزار و ۲۰۰ تومانی 
به ۱۶ هزار و ۳۰۰ تومان رسیده است. ناصر نبی پور رئیس 
هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار استان تهران و نائب 
رئیس اتحادیه مرغداران "میهن"، با اشــاره به اینکه در 
سال گذشته مرغداران تخمگذار ضربات شدیدی را تحمل 
کردند، گفت: وضعیت مرغداران )مرغ های تخم گذار( در 
سال گذشته بســیار وخیم بود، به ویژه پس از آزادسازی 
نهاده ها، وعده هایی که مسئولان دادند و حتی قیمتگذاری 

دستوری نیز عملی نشد.
وی افزود: اخیــرا دولت تمام اختیــارات اجرایی مربوط 
به امور مربوطــه را در اختیار اتحادیه میهــن قرار داده 
اســت، اما مازاد تولید در کشــور و صــدور پروانه های 
بســیار زیــاد تاســیس مرغــداری موجــب شــده با 
 مشــکل مازاد تولید به دلیل جوجه ریــزی زیاد مواجه

 باشیم.
رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار استان تهران از 
مازاد ۲۰۰ تنی روزانه تخم مرغ درکشور خبر داد و گفت: 
نتیجه این اتفاق ارزان شــدن تخم مرغ در بازار است، تا 
جایی که هم اکنون هر کیلوگرم تخم مرغ تحویل در درب 
مرغداری ۳۱ هزار تومان و در میادین تره بار ۴۷.۵۰۰ به 

فروش می رسد.
وی با اشاره به چالش تامین نهاده ها برای مرغداران گفت: 
تهیه مواد اولیه و قیمت تمام شــده دستوری دو آسیب 
جدی در این صنعت هســتند. از اردیبهشت سال ۱۴۰۱ 
دولت قیمت نهاده ها را حــدود ۶۰۰ درصد افزایش داد و 
قیمت ذرت از یک هزار و ۹۰۰ تومان به ۱۱ هزار و ۳۰۰ 
و سویای ۳ هزار و ۲۰۰ تومانی به ۱۶ هزار و ۳۰۰ تومان 
رسیده اســت. همچنین نهاده های خریداری شده با ارز 

دولتی نیز وارد نشده است. 
یعنــی مرغــداران خرید خــود را انجــام داده انــد، اما 
واردکنندگان به دلیل عدم تخصیص ارز، آن را به مرغداران 

تحویل نمی دهنــد بنابراین مرغداران مجبــور به تهیه 
نهاده های دامی از بازار آزاد هســتند. این درحالی است 
که قیمت فــروش تخم مرغ حتی بــه قیمت مصوب ۴۳ 
هزار تومانی دستوری سال گذشــته نیز نرسید، بنابراین 
به مجبور بــه عرضه آن با قیمت ۳۹ هــزار و ۵۰۰ تومان 
شــدیم. این درحالی اســت که وعده های دولت مبنی 
بر جبران ضرر مرغــداران تخم گــذار و اصلاح قیمت ها 
 که "مخبر" معــاون اول رئیس جمهوری نیــز قول داده 

بودند، عملی نشد
نبی پور با بیان اینکه درحال حاضر تولیدکنندگان به جای 
دولت به مصرف کنندگان یارانه می دهند،  گفت: دلیل این 
امر هم این است که به دلیل تاکید دولت بر تولید بیشتر، 
مازاد تولید داریم و قیمت تخم مــرغ برای مصرف کننده 
تغییری نمی کند و نکته تاسف بار اینجاست که با توجه به 
اینکه دوره تولید مرغ تخم گذار ۹۰ هفته است، اما به دلیل 
بازار بسیار بد تخم مرغ، مجبور به ارسال مرغ های جوان 
و ۲۵ هفته ای به کشــتارگاه جهت وارد نشدن خسارت 

بیشتر هستیم.
رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار استان تهران 
درادامه در خصوص راهــکار پایدار خروج از وضع موجود 
گفت: دولت باید دست از قیمت گذاری دستوری بردارد 
و قیمت تخم مرغ در بازار را آزاد سازد تا عرضه و تقاضا آن 
را تعیین کند. همچنین نیاز است از صدور پروانه تاسیس 
واحدهای جدید دست بردارد، زیرا ارز از کشور خارج شده 
و با مازاد تولید مواجه می شــویم و مجبور به صادرات به 
کشورهای همسایه با قیمت های بسیار ارزان تر هستیم، 
به معنای دیگر کشورهای همسایه تخم مرغ ارزان قیمت 

ایران را دریافت می کنند.
وی گفت: درتمام دنیا تشــکل ها بــرای صنوف تصمیم 
می گیرند، نــه دولت؛ از طــرف دیگر تولیــد و پرورش 
آنهــا براســاس نیــاز و از پیش تعیین شــده اســت و 
 به همین دلیل با مشــکل مــازاد تولیــد و کمبود تولید 

مواجه نمی شوند.

پس از گذشت چند روز از تصمیم گیری برای افزایش قیمت خودرو 
بالاخره مصوبه اولیه شورای رقابت اصلاح و لیست نهایی قیمت های 
جدید منتشر شــد. پس از کش وقوس های فراوان مبنی بر میزان 
افزایش قیمت خودرو، لیســت قیمت جدید این کالا نهایی شد. بر 
اساس لیست جدید، قیمت محصولات ایران خودرو و سایپا میانگین 
۷/۲۹ درصد افزایش یافته اســت. در همین رابطــه امید قالیباف، 
سخنگوی وزارت صمت با بیان اینکه میانگین افزایش قیمت خودرو 
۷/۲۹ درصد بوده است، گفت: سقف افزایش قیمت برای خودرو ها 
۴۲ درصد بوده و هیچ یک از خودرو ها بیش از این عدد افزایش قیمت 

نداشته اند.
به گزارش میزان، وی با اشاره به پیشــنهاد شورای رقابت مبنی بر 
افزایش ۴۰ درصدی خودرو، تصریح کرد: با تصمیم گیری های جدید 
این پیشنهاد تعدیل شد و به زیر ۳۰ درصد رسید. به گفته قالیباف 
تولید برخی از خودرو ها با زیان مواجه بوده و به این دلیل سقف افزایش 

قیمت برای این مدل ها در نظر گرفته شده است. همچنین محمدعلی 
تیموری، مدیرعامل شرکت ســایپا، در رابطه با قیمت های جدید 
محصولات ۲ خودروساز بزرگ کشــور گفت: آخرین بار آذر۱۴۰۰ 
افزایش قیمت برای خودرو ها اعلام شده بود و از آن زمان تاکنون هیچ 

افزایش قیمتی برای نرخ های کارخانه ای خودرو ها اعمال نشده بود.
وی بیان کرد: شورای رقابت و سازمان حمایت از مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان به عنوان ۲ تصمیم گیر و تصمیم ساز برای تعیین 
قیمت های خودرو ها هستند که حدود پنج ماه پیش از عید امسال 
فعالیت خود را برای تعیین قیمت های جدید آغاز کردند. تیموری 
خاطرنشان کرد: این ۲ دستگاه، مبنای قیمت گذاری های جدید را 
بر گزارش ۶ ماهه نخست حسابرسی ایران خودرو و سایپا قرار دادند، 
همچنین در شیوه دومی که مورد استفاده قرار گرفت سه خودروی 
خارجی که همتراز خودرو های ایرانی از نظر کیفیت و اندازه بودند 

مورد مقایسه قیمتی قرار گرفتند.

وی گفت: متوســط افزایش قیمتی که بــرای خودرو های این ۲ 
خودروساز پس از ۱۸ ماه اعمال شده، نزدیک به ۲۹ درصد است، به 
طوری که در خودرویی نظیر شاهین سایپا ۱۸ درصد و در کوئیک 
دنده اتوماتیک ۱۷ درصد است. مدیرعامل سایپا ادامه داد: همچنین 
خودرو هایی نظیر ســمند، پژو ۲۰۶، تارا و پژو پارس گروه صنعتی 
ایران خودرو افزایشی کمتر از ۲۹ درصد خواهند داشت. وی اظهار 
کرد همه خودرو های داخلی که با نظر شــورای رقابت، غیر رقابتی 
تشخیص داده شــده اند در حیطه قیمت گذاری های این شورا قرار 
گرفته اند و نرخ های جدید در سایت ۲ گروه خودروسازی بزرگ کشور 

بارگذاری خواهد شد.
تیمــوری خاطرنشــان کرد: خودرویی نظیر شــاهین که قیمت 
کارخانه ای ۳۰۴ میلیون تومانی دارد و با احتساب ۴۰ میلیون تومان 
عوارض به ۳۴۴ میلیون تومان عرضه می شــد، اکنون با رشد ۱۸ 
درصدی در قیمت پایه مواجه می شود که کمی بیش از ۵۴ میلیون 

تومان خواهد بود که همچنان در مقایسه با قیمت بازاری حدود ۶۷۰ 
میلیون تومانی، تفاوتی چشــمگیر خواهد داشت. وی تصریح کرد: 
میانگین افزایش قیمتی که در ابتدا شورای رقابت نظر داشت، بیش 
از ۴۰ درصد بود، اما پس از مکاتبه معاون اول رئیس جمهوری، این 

نرخ ها دوباره پالایش شد.
مدیرعامل سایپا همچنین با اشاره به پیش فروش های انجام شده 
تاکنون، تاکید کرد: مطابق قرارداد های منعقدشده بین خودروسازان 
و مشتریان، تحویل خودرو ها بر اساس قیمت های روز درب کارخانه 
خواهد بود و بر این اساس، مشــتریان خودرو ها را به قیمت مصوب 

فعلی دریافت خواهند کرد.
تیموری در بخشی از اظهاراتش صراحتا اعلام می کند که خودرو هایی 
مانند پژو ۲۰۶ و پژو پارس ۲۹ درصد افزایش خواهند داشت، اما چند 
ساعت پس از صحبت های وی و با انتشار جدول قیمت مشخص شد 

که افزایش قیمت این محصولات ۴۲ درصد بوده است.

پایانه مرزی بازرگان فعالترین مرز ترانزیتی است

رشد ۱ درصدی ترانزیت جاده ای کالا 
کشورهای همسایه تخم مرغ ارزان ایران را دریافت می کنند

افزایش ۶۰۰ درصدی قیمت نهاده های دولتی

وزارت صمت: 

سقف افزایش قیمت برخی خودرو ها ۴۲ درصد است

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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شرایط ایجاد ثبات در بازار خودرو 
بابک صدرایی، کارشناس خودرو

قیمت خودرو قبل از اعلام رسمی افزایش قیمت کارخانه ای خودروها، با خبرهای احتمالی گران شدن 
نیز، با افزایش همراه شد. حال با اعلام رسمی افزایش قیمت خودرو شاهد رشد قیمت ها در این بازار 
خواهیم بود. این بدان معناست که حتی شایعات گرانی خودرو نیز بر قیمتها تاثیرگذار است. بنابراین با 

اعلام رسمی افزایش قیمت ها، در بازار آزاد شاهد صعود قیمتها خواهیم بود. 
این اتفاق در حالی افتاد که بازار خودرو تحت تاثیر رشد نرخ ارز نیز قرار دارد. نوسانات قیمت دلار در هفته 
های اخیر تاثیر خود را بر قیمت خودرو در بازار آزاد گذاشته است. هر اندازه نوسان قیمت دلار بیشتر 
شود بازار خودرو نیز به سرعت خود را با این نوسانات هماهنگ می کند. به عبارتی اگر نوسانات نرخ ارز 
به همین شکل ادامه پیدا کند، بازار دوباره در وضعیت رکودی قرار می گیرد. هرچند فارغ از عوامل مهم 
تاثیرگذار در قیمت خودرو که نرخ ارز و تورم هستند، قیمت خودرو در درب کارخانه افزایش پیدا کرده 

و این اتفاق موجب می شود که بازار خودرو با افزایش قیمت همراه شود.
از سوی دیگر به علت کمبود عرضه نسبت به تقاضا در بازار خودرو، با وجود افزایش قیمت کارخانه، شاهد 
نزدیک شدن قیمت آن به بازار آزاد نخواهیم بود. با هر بار افزایش قیمت کارخانه، فاصله قیمت ها تا بازار 
آزاد بیش از پیش افزایش خواهد یافت. در شرایط فعلی اکثر مردم و خریداران به دلال خودرو تبدیل 
شده اند. خودرو می خرند و در پارکینگ ها نگهداری و انبار می کنند تا با قیمت های بالاتر در زمانی که 

بازار با گرانی بیشتر روبرو می شود، آن را به فروش برسانند. 
به هر حال باید به این نکته نیز تاکید کــرد که تا زمانی که واردات کاملًا آزاد نشــود با هیچ راهکاری 
نمی توان بازار خودرو را کنترل کرد. واردات خودرو نیز باید در سطح وسیع و تعداد بالا صورت بگیرد. 
واردات خودرو در این تعدادی که اخیرا انجام شد تاثیری در قیمت ها ندارد. چراکه خودروهای وارداتی 
به این سبک و تعداد، در مقایسه با خودروهای ایرانی قرار نمی گیرند و در یک بخش جدا قرار می گیرند. 

معــاون صنایع عمومــی وزارت صمــت گفت: 
اگر فروشــندگان لوازم یدکی تاکنون شناسه و 
کدرهگیری دریافت نکرده باشــند، از این پس 
کالا قاچاق محســوب می شــوند. محمدمهدی 
بــرادران معاون صنایع عمومــی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفت: ســال گذشــته قرار بود 
مهلت شناســه گذاری لوازم یدکی پایان بپذیرد 

که بنا به دلایلی این مهلت تمدید شــد. او گفت: 
اگر فروشــندگان لوازم یدکی تاکنون شناسه و 
کدرهگیری دریافت نکرده باشــند ، از این پس 
کالا قاچاق محسوب می شوند. معاون وزیر صمت 
گفت:ازین پس باید برای نظارت بر مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز استان های سراسر کشور، نسبت به پایش 

و بازرسی از سطح عرضه اقدام لازم انجام شود.

گفتنی اســت، برای دریافت شناسه رهگیری کالا، 
ابتدا تولید کننده یا وارد کننده قطعات یدکی باید در 
سامانه جامع تجارت به آدرس www.ntsw.ir ثبت 
نام کند. سپس با وارد کردن نام کاربری و رمز عبور 
خود، وارد کارتابل شده و با تعیین نقش و بارگذاری 
اسناد مربوطه برای انواع کالا های تولیدی یا وارداتی 

خود شناسه کالا دریافت کند.

مدیرکل بنــادر و دریانوردی هرمــزگان اظهار 
داشت: باید توجه داشــت که مبادلات ایران و 
عربستان در حد و میزان مبادلات ایران و امارات 
نبوده اســت که شاهد تردد مســتمر کشتی ها 
و جابه  جایی بار باشــیم. به گزارش ایلنا،  پیش 
از توافق ایران و عربســتان هم مبادلات تجاری 
بین دو کشــور هر چند محدود اما وجود داشت 
و کالای صادراتــی از ایران از مســیر امارات به 
عربستان می رســید. در حال حاضر هم با اینکه 
حجم تجارت دو کشــور و مبــادلات کالا بین 
ایران و عربستان چشمگیر نیست و به عدد قابل 
توجهی نرسیده اما درخواست فعالان اقتصادی 
برای کاهش هزینه های حمل و نقل و مبادلات با 
عربستان، راه اندازی خط مستقیم دریایی با این 

کشور است.
حســین عباس نژاد درباره ایجــاد خط دریایی 
مستقیم ایران و عربستان اظهار داشت: سازمان 
بنادر و دریانوردی این آمادگی را دارد در صورت 
درخواست و افزایش حجم تجارت با یک مقصد 
مشخص به راه اندازی خط مستقیم دریایی اقدام 
کنــد. وی ادامه داد: دربــاره راه اندازی خطوط 
دریایی موضوعات اصلی توافقــات اقتصادی و 
میزان حجم تجارت اســت که این موضوعات 
را وزارت صمت، ســازمان توسعه تجارت و اتاق 

بازرگانی دنبال می کند.
مدیرکل بنادر و دریانــوردی هرمزگان درباره 
برنامه ایران برای راه اندازی خط دریایی عربستان 

در آینده نزدیک، گفت: سازمان بنادر به عنوان 
متولی مباحث اداره امــور دریایی این آمادگی 
را دارد با ایجــاد هر خطی کشــتی های طرف 
مقابل را بپذیریــم و اقدامات جــاری تخلیه و 
 بارگیری را ماننــد هر خط و کشــتی دیگری

 انجام دهیم.
عباس نژاد با تاکید بر اینکه از لحاظ موضوعات 
دریایی و بندری هیچ مانعی بــرای راه  اندازی 
خط دریایی مســتقیم ایران و عربستان وجود 
ندارد، افزود: اصول و استانداردهای بین المللی 
در بنادر دو طرف حاکم است و اگر در این مسیر 
درخواست حمل بار وجود داشته باشد در بخش 
فنی و حمل و نقل دریایی هیچ مشــکلی وجود 

ندارد.
وی با اشاره به برقراری تردد مستقیم کشتی ها 
و انتقال بار بیــن ایران و عربســتان گفت: در 
سال های گذشته هم خط مستقیم دریایی بین 
ایران و عربستان وجود داشت و بار بین دو کشور 
به طور مستقیم جابه جا می شد اما برقراری این 
خط بستگی به میزان بار داشــته  و به هر حال 
مسیری بین دو کشــور وجود داشت و اینگونه 
نیســت که برای اولین بار خط مستقیم دریایی 
بین دو کشــور راه اندازی شود. البته  باید توجه 
داشــت که مبادلات ایران و عربستان در حد و 
میزان مبادلات ایران و امارات نبوده اســت که 
شاهد تردد مستمر کشــتی ها و جابه  جایی بار 

باشیم.

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: مراحل 
کارشناســی برای تعیین قیمت های جدید بلیت 
هواپیما طی شده است اما تصمیم نهایی در این باره 

بر عهده ستاد تنظیم بازار است.
کاپیتان محمد محمدی بخش در شهر فرودگاهی 
امام خمینی)ره( در حاشیه مراسم تجلیل از دست 
اندرکاران عملیات پروازی نوروز ۱۴۰۲ ، در جمع 
خبرنگاران درباره آخرین وضعیت بررسی قیمت 

بلیت هواپیما، اظهار کرد: همه مراحل کارشناسی 
در اینباره طی شده و پیشنهادات به ستاد تنظیم 
بازار ارسال شده اســت و منتظر نظر ستاد تنظیم 
بازار هستیم.رئیس ســازمان هواپیمایی کشوری 
اضافه کــرد: پیش بینی ما این اســت که تا پایان 
فروردین یا اوایل اردیبهشت امسال، موضوع اصلاح 
قیمت بلیت هواپیما در ســتاد تنظیم بازار نهایی 
شود. معاون وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: اگر 

نرخ های صنعت حمل و نقل هوایی مسافری اصلاح 
نشود، صنعت هوانوردی دچار چالش های زیادی 
خواهد شــد. بنابراین گزارش سخنگوی سازمان 
هواپیمایی کشوری نیز اظهار داشت: قیمت های 
جدید بلیت هواپیما در صورت تایید ستاد تنظیم 
بازار و پس از ابلاغ این ستاد، اعمال و اجرا می شود 
اما تا زمان ابلاغ نرخ های جدید، کماکان نرخ بلیت 
هواپیما همان قیمت های نرخ نامه ســال ۱۴۰۰ 

اســت. به گفته جعفر یازرلو پیش از این سران قوا 
دستورالعملی را تصویب کردند مبنی بر اینکه هر 
دستگاهی که نرخ گذاری می کند باید حتماً نظر 
ســازمان حمایت را نیز جلب کند.وی ادامه داد: 
پس از موافقت سازمان حمایت با رشد نرخ بلیت 
هواپیما، موضوع به ستاد تنظیم بازار رفت و تا زمانی 
که نرخ نامه از سوی ســتاد ابلاغ نشود، نرخ های 

جدید بلیت هواپیما اعمال نمی شود.

کارشناس مسکن گفت: آگهی های مسکن در فضای 
اینترنت و پلتفرم ها بدون شناسنامه بوده و هیچ گونه 
نظارتی بر آنها صورت نمی گیــرد و تعیین قیمت در 
این آگهی ها سلیقه ای اســت. مجید گودرزی در مورد 
بازار مسکن و آگهی های فروش، اظهار داشت: به ازای 
هر معامله ای که در منطقه یک انجام می شــود، ۱۱۲ 
آگهی منتشر شده که هر کدام تلاش می کنند تا در این 
آگهی ها سقف بالاتری را درج کرده اند، با این هدف که در 

این بازار التهاب و افزایش قیمت ایجاد کنند.
وی با اشاره به اینکه این آگهی ها بدون شناسنامه هستند، 
افزود: حتی کسی که یک متر زمین در تهران ندارند، 
می تواند آگهی در فضای اینترنت آگهی منتشر کند و 
قیمتی را برای زمین و یا خانــه ای در منطقه ای داده و 
همان قیمت تبدیل به یک پایه برای آن بخش می شود. 
این کارشــناس مســکن ادامه داد: بعضی از معاملات 

مسکن نیز صوری بوده و قیمت همین معاملات صوری 
تبدیل به پایه برای معاملات بعدی می شود، به همین 
منظور باید علاوه بر شناسنامه دار شدن این آگهی ها، هر 
فردی که اقدام به خرید، فروش و یا اجاره مسکن می کند 
بر مبنای همان آگهی که اظهار می کنند، مصداقی برای 
خود اظهاری مالیاتی شده و بابت آن مالیات پرداخت 
کنند. گودرزی با بیان اینکه وصل کردن آگهی های حوزه 
مسکن به سازمان امور مالیاتی یکی از راه های متوقف 
کردن نابسامانی وهجمه ها در بازار مسکن است، افزود: از 
سوی دیگر بارها از نمایندگان در مجلس شورای اسلامی 
درخواست داریم که طرح بهای تمام شده قیمت مسکن 
را کلید بزنند؛ چرا که در ۱۱۶ سال گذشته حتی یک بند 
قانونی برای ساماندهی بحث قیمت مسکن نداشتیم، 
کما اینکه در تمام کشورهای دنیا بازار مسکن به صورت 

مستقیم و یا غیرمستقیم در حال کنترل است.

دراســفند ماه ۱۴۰۱ بیش از ۱۶هزار نفر در بخش 
خدمات در حوزه تعاون طی اسفندماه ۱۴۰۱شاغل 
شــده اند. بخش تعاون در راستای قوانین بالادستی 
یکی از ارکان اقتصاد کشــور به شمار می رود. مطابق 
اصول ۴3و ۴۴قانون اساسی، یکی از بخش های مهم 
اقتصادی، بخش تعاونی است که با پویایی آن بخش 
اعظمی از مشکلات اقتصادی از نظام توزیع تا بیکاری 
برطرف و گام موثری در جهت ایجاد اشتغال پایدار و 

حذف دلالی و واسطه گری برداشته می شود.
اگر بخواهیم مزیت های تشکیل بنگاه های اقتصادی 
را بیان کنیم فقرزدایی، توزیع عادلانه ثروت و درآمد، 
رشد اقتصادی، ایجاد اشــتغال مولد و پایدار، توسعه 
کارآفرینی، تقویت تولید ملی و تجمیع سرمایه های 
خرد از جمله مزیت ها است. مطابق بررسی ها هزینه 
ایجاد شغل در بخش تعاون ارزان تر از سایر بخش هاست 

و با سرمایه اندک می توان در حوزه تعاون اشتغالزایی 
کرد. مطابق آخرین گزارش هــای آماری از معاونت 
تعاون 888طــرح تعاونی در بخش هــای تولیدی،  
خدمات، توزیعی و مسکن در اسفند ماه سال گذشته 
به بهره برداری رســید که از این تعــداد، 57۲طرح 
)معادل ۶۴درصــد( در حوزه تولیــد، ۲۶۴طرح در 
بخش های خدمات و سایر توزیعی )معادل 3۰درصد( 
و 5۲طرح در حوزه مســکن )معادل ۶ درصد( است. 
برای طرح های افتتاح شــده حــدود 5۰3۱میلیارد 
تومان ســرمایه گذاری صورت گرفته که از این مبلغ 
حدود ۲۰۱۴میلیارد تومان )معادل ۴۰درصد کل( در 
طرح های تعاونی های تولیدی، ۱۶39میلیارد تومان 
)33درصد( در طرح های خدماتی و ســایر توزیعی و 
۱378میلیارد تومان در طرح های مســکن )معادل 

۲7درصد( سرمایه گذاری شده است.

 اتاق اصناف ایــران از افزایش مبلغ جریمــه نقدی تخلفات 
مربوط به شرکت ها و موسسات حمل و نقل بار و مسافر خبر 
داد.  اتاق اصناف ایران در اطلاعیه ای با اشاره به اینکه هیئت 
وزیران در جلسه ای در دی ماه سال گذشــته و به پیشنهاد 
وزارت دادگستری قانون مجازات اســلامی را اصلاح کرده، 
اعلام کرد که مبلغ جریمه نقدی تخلفات مربوط به شرکت ها 
و موسسات حمل و نقل بار و مسافر، موضوع تبصره )۱( ماده 
)3۱( قانون رســیدگی به تخلفات رانندگی- مصوب ۱389 
که ۱۰۰ تا 5۰۰ هزار تومان بود به یک تا پنج میلیون تومان 

افزایش یافته است.

گفتنی است بر اســاس ماده 3۱ قانون رسیدگی به تخلفات 
رانندگی “شرکت ها و مؤسســات حمل و نقل بار و مسافر و 
رانندگان وســایل نقلیه عمومی در صورت تخلف از ضوابط 
حمل بار و مســافر و ایمنی عبور و مرور در راه های کشــور 
که در قوانیــن و مقررات مربوط پیش بینی شــده اســت، 
راننده وســیله نقلیه توســط مأموران راهنمایی و رانندگی 
وفق مقــررات این قانــون جریمــه و در مــوارد حمل بار 
اضافی یا مســافر در محل بار یا ایراد خســارت به راه، ابنیه 
و تأسیســات فنی، ضمن متوقف کردن وسیله نقلیه حامل 
بار، جهت تعیین و پرداخت خســارت وارده حســب مورد 

به ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای یا شــهرداری 
محل معرفی خواهند شــد. در موارد فــوق و همچنین در 
صورت نقض ایمنی عبور و مرور ادامه حرکت وســیله نقلیه 
منوط به انطباق وضعیت آن با مقــررات مربوط و پرداخت 
 خســارت وارده توسط شــرکت یا مؤسســه حمل و نقل یا 

راننده است.”
در تبصره ۱ ایــن ماده نیز آمــده که “تخلفات شــرکت ها و 
مؤسسات حمل و نقل بار و مسافر حسب مورد، توسط سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای و یا شهرداری رسیدگی و در 
مورد تخلفات ایمنی و تصادفات، موضوع توســط کمیسیونی 

متشکل از نماینده سازمان مزبور و نماینده پلیس راهنمایی و 
رانندگی و نماینده صنف مربوطه رسیدگی و در صورت احراز 
تخلف اشخاص مذکور برای بار اول تذکر کتبی و برای بار دوم 
به بعد متناسب با نوع و تکرار تخلف از یک تا پنج میلیون تومان 
به ازای هر تخلف جریمه خواهند شد. گفتنی است بر اساس 
این قانون “در مورد تخلفات منتهی بــه تصادفات جرحی یا 
فوتی ناشی از قصور یا تقصیر و یا در صورت تکرار تخلف بیش از 
سه بار مراجع مذکور مجازند پروانه فعالیت شرکت یا مؤسسه 
حمل و نقل متخلف را از یک ماه تا یک سال تعلیق و در صورت 
تکرار برای بار چهارم به طور دائم لغــو کنند. نیروی انتظامی 

موظف است با اعلام سازمان مذکور نسبت به تعطیلی مؤسسه 
یا شرکت متخلف اقدام کند. در صورت اعتراض قاضی مذکور 
در ماده )5( این قانون با حضور معترض و حسب مورد نماینده 
سازمان راهداری یا شهرداری به موضوع رسیدگی و رأی لازم 
را صادر می کند که رأی صادره قطعی اســت. همچنین طبق 
اعلام اتاق اصناف آئین نامه اجرائی موضوع این تبصره و مدت 
تعطیلی و لغو پروانه فعالیت شــرکت های حمل و نقل توسط 
وزارت راه و ترابری و در قسمت ایمنی با همکاری وزارت کشور 
)نیروی انتظامی( و وزارت دادگستری تهیه و به تصویب هیئت 

وزیران می رسد.

مشاور اتحادیه مرغداران گوشتی گفت: با توجه به 
ذخایر پشتیبانی امور دام و شرایط مساعد جوجه 
ریزی، کمبودی در عرضه مرغ نداریم. محمد علی 
کمالی سروســتانی گفت: قیمت کنونی هرکیلو 
مرغ زنده درب مرغداری 39 هزارتومان و مرغ گرم 

در خرده فروشی ها ۶3 هزارتومان است.
به گفته او، هم اکنون هزینه تمام شــده هرکیلو 

مرغ بالای 5۰ هزارتومان است ، چنانچه تمهیداتی 
برای اصــلاح قیمت مصوب بکار گرفته نشــود ، 
تولید با چالش جــدی روبرو می شــود. کمالی 
سروستانی با اشــاره به اینکه ماهانه حدود ۲۱۱ 
هزارتن گوشــت مرغ مورد نیاز اســت ، گفت: با 
توجه به جوجه ریــزی واحد هــای مرغداری و 
 ذخایر پشــتیبانی امور دام کمبــودی درعرضه 

مــرغ نداریــم. مشــاور اتحادیــه مرغــداران 
گوشــتی گفت: برآورد هــا حاکی از آن اســت 
که میزان جوجــه ریزی واحد هــای مرغداری 
در فروردیــن بــه ۱۰۰ میلیــون قطعه برســد 
که طبــق آمــار نیاز بــازار بــه جوجــه ریزی 
 در ایــام عــادی ســال ۱۰۰ تــا ۱۰5 میلیون 

قطعه است.

با انتشار خبر افزایش ۲9 
درصدی قیمت کارخانه ای 
خودروهای داخلی، قیمتها 
در بازار آزاد نیز دستخوش 
تغییر شــد. قیمت خودرو 
در بازار آزاد بــا افزایش همراه شــد. این افزایش 
ناشی از انتشــار قیمت های جدید خودرو در درب 
کارخانه است. سرانجام پس از روزها بلاتکلیفی در 
رابطه با اعلام قیمت های جدید خودرو، مدیرعامل 
ســایپا اعلام کرد حداکثر افزایش قیمت خودرو 
۲9 درصد خواهد بود. این در حالی اســت که در 
خبرهای قبلی منتشر شده میزان افزایش قیمت 
کارخانه ای خودرو 3۰ تا 7۰ درصد اعلام شده بود. 
به هر ترتیب به دلیل تاثیرپذیری بازار آزاد خودرو 
از افزایش قیمت خودرو کارخانه ای، در حال حاضر 

خریداران در این بازار ســردرگم شده اند. به گفته 
محمدعلی تیموری، مدیرعامل ســایپا، میانگین 
افزایش قیمت که بعد از ۱8 ماه دو خودرو ســازی 
انجام دادند، حدود ۲9 درصد اعمال شد. در گروه 
سایپا خودرو شاهین حدود ۱8 درصد اعمال شد 
و کوییک اتومات حدود ۱7 درصد، در گروه ایران 
خودرو شامل پژو پارس و ۲۰۶، سمندسورن، دنا 
و تارا هر کدام میانگیــن ۲9 درصد افزایش قیمت 

خواهند داشت.
در پــی اعمــال افزایــش قیمــت محصــولات 
خودروسازان، یک کارشــناس خودرو، با اشاره به 
تغییر رویکرد شــورای رقابت از حالت سیاسی به 
حالت تخصصی تر در این دوره، اصلاح قیمت ها را در 
جهت کاهش فاصله قیمت کارخانه ای محصولات 
با بازار، برای مصرف کننده مفید دانســته  و عنوان 
کرد بایستی در ادامه روند واردات خودروها، تعللی 
صورت نگیرد و به سیاســت هایی نظیــر واردات 

خودرو برای متعادل ساختن بازار توجه جدی تری 
شود.

پس از چنــد روز ســرگردانی از نتیجــه و میزان 
افزایــش قیمت خودروها به صورت رســمی، پس 
از تصویب دســتورالعمل افزایش قیمت  خودروها 
درب کارخانه، در نهایت میــزان افزایش قیمت ها 
منتشر و اطلاع رسانی شد. بر اساس مصوبه شورای 
رقابت، میزان افزایش قیمت رســمی خودروهای 
داخلی درب کارخانه به طور متوســط ۲9 درصد 
اعمال شد؛ بر این اساس،  تمام خودروهای داخلی 
)غیرمونتاژی( که شــورای رقابت آن ها را رقابتی 
تشخیص داده و زمینه رقابت برای آن ها وجود دارد، 
در حیطه قیمت گذاری قرار گرفته اند و قیمت جدید 
آن ها اعلام و اطلاع رسانی شــد. قطعاً این افزایش 
قیمت خودروها به صورت رســمی آن هم پس از 
حدود یکسال و نیم ثابت ماندن، اثراتی چه در خود 

صنعت و چه در بازار به دنبال خواهد داشت.

به گزارش ایســنا، در این رابطه، حســن کریمی 
سنجری- کارشناس و تحلیلگر حوزه خودرو اظهار 
کرد: قیمت خودروها پس از رفت و برگشــت های 
بســیار و بنا به تصمیم دولت، به طور میانگین به 
میزان ۲9 درصد افزایش پیدا کــرد؛ البته ظاهرا 
شورای رقابت ارقامی دیگر، بیش از میزانی که برای 
افزایش قیمت کارخانه ای خودروها،  اکنون اعمال 
شده است، در نظر داشت اما در مجموع و به جهت 
جلوگیری از افسارگسیختگی بیشتر تورم خودرو 
در بازار، وزارت صمت به این نتیجه رسید که میزان 

افزایش در همین حد باقی بماند.
وی تصریح کرد: یکــی از نکات مثبــت این دور 
از فعالیت هــای شــورای رقابــت، تعمیم نگرش 
کارشناســی در بدنه این شوراست. شورای رقابت 
در گذشته با عملکرد خود،  نشان داده بود بیش از 
آنکه کارکردی تخصصی محور داشته باشد، دارای 
رویکردی سیاسی بود؛ لذا اغلب کارشناسان به نوع 
رویکرد سیاسی شــورای رقابت در گذشته انتقاد 
داشتند. اما شــورای رقابت در دور جدید فعالیت 
خود، با بهره گیری از نظرات کارشناسی و مشورت 
با برخی از مراکز پژوهشی توانست تصویر متفاوتی 

از خود به نمایش بگذارد.
این فعال صنعت خودرو خاطرنشــان کرد: به رغم 
آنکه افزایش قیمت خودرو در کارخانه ممکن است 

چندان مورد پذیرش عموم مــردم قرار نگیرد، اما 
مردم بایستی بدین توجه کنند که اتفاقاً شکاف زیاد 
قیمتی میان نرخ بازار و کارخانه ای خودروها باعث 
شده تا خرید خودرو با قیمت کارخانه ای تبدیل به 
آرزو شــود؛ چرا که هر چه اختلاف قیمت خودرو 
در کارخانه و بازار افزایش پیدا کند، دســتیابی به 
خودرویی با قیمت کارخانه که از حاشیه سود بالایی 
برخوردار است، برای مردم عادی دشوارتر و برای 
گروه هایی که به رانت دسترســی بیشتری دارند 

سهل تر خواهد بود.
وی افــزود: در حقیقت بــه دلیل تعداد بســیار 
ثبت نام کننــدگان، سیاســت گذار خودرویــی 
مجبور می شود با تعیین شــرایطی، گروه هایی از 
مصرف کنندگان را برای دریافــت خودرو به نرخ 
کارخانه ای متمایز کند )نظیر تصمیم دولت برای 
واگذاری خودرو به مادران به جهت حمایت از قانون 
جوانی جمعیت(؛ از سوی دیگر فروش خودرو زیر 
قیمتِ تمام شده، باعث می شد، خودروسازان توان 
افزایش تولید خود را از دســت بدهند و در نتیجه 
فاصله تقاضا و عرضه ی خودرو نیز بیشــتر شود. 
همین موضوع افزایش قیمت خــودرو در بازار را 

به دنبال خواهد داشــت. کریمی سنجری با بیان 
اینکه آمارها نشان می دهد به رغم افزایش سالانه 
حداقل  ۴۰ درصد در نرخ تورم،  از ســال ۱398 تا 
۱۴۰۱ که قیمت خودرو در کارخانه افزایش نیافته 
بود، رقمی در حــدود ۲5۰ هزار میلیــارد تومان 
سود، ناشی از اختلاف قیمت خودرو در کارخانه و 
بازار به جامعه تزریق شده که اغلب آن ها به جیب 
دلال ها رفته اســت، اظهار کرد: حتی اگر با بینش 
دلالی هم به این موضوع نگاه نکنیم، از آنجایی که 
تنها ۱3 درصدِ ثبت نام کنندگان موفق شده اند به 
خودرویی با قیمت کارخانه ای دســت پیدا کنند، 
لذا فروش خودرو به نرخ کارخانه ای تقریبا با عدالت 
اجتماعی و دادن شرایط مساوی به همه مردم نیز 
در تناقض اســت. این کارشــناس صنعت خودرو 
کشور در پایان ضمن اشاره به رویکرد مثبت نسبت 
به اصلاح نسبی قیمت خودرو در کارخانه، هشدار 
هم داد که در صورت تعلل در واردات خودرو، این 
افزایش قیمت می تواند شوک وارده به بازار خودرو 
را ادامــه دار کند؛ لذا بایســتی به سیاســت هایی 
 نظیر واردات خودرو برای متعادل ســاختن بازار 

توجه جدی تری شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

سردرگمی خریداران در بازار خودرو ادامه دارد 

افزایش قیمت خودرو در بازار آزاد 

لوازم یدکی بدون کد رهگیری و شناسه کالا، قاچاق است

تعیین تکلیف قیمت های جدید بلیت هواپیماآمادگی ایران برای راه اندازی خط مستقیم دریایی با عربستان

اشتغال ۱۶ هزار نفری در بخش خدمات تعاونی ها آگهی های حوزه مسکن شناسنامه دار شود

افزایش مبلغ جریمه تخلفات شرکت ها و موسسات حمل ونقل

کمبودی در عرضه مرغ نداریم
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تشویق اساتید و فارغ التحصیلان به راه اندازی شرکت دانش بنیان 
معاون علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس جمهور بــا انتقاد از عملکرد 
سیستم بانکی در شناسایی نکردن دارایی های نامشهود شرکت های دانش بنیان 
گفت: دانش بنیان ها ویژگی دارند که توسط سیستم بانکی درک نمی شود و آن هم 

دارایی های نامشهود آنها بوده که بسیار ارزشمندتر از دارایی های مشهود است.
روح الله دهقانی فیروزآبادی در آیین تبادل تفاهم نامه همکاری صندوق نوآوری و 
شکوفایی با صندوق های ضمانت سرمایه گذاری تعاون و صندوق ضمانت سرمایه 
گذاری صنایع کوچک با بیان اینکه صندوق نوآوری و شکوفایی در حوزه های تأمین 
مالی سالانه سرویس  ها و خدمات جدیدی را ارایه می دهد که بسیار امیدآفرین 
است، افزود: در دیدار هفته گذشته کارگزاران نظام با مقام معظم رهبری ایشان 
تأکید ویژه ای روی شرکت های دانش بنیان داشــته و امسال نیز همانند به سال 

گذشته، راهبردها متفاوت شده است.
وی اظهارداشت: رهبر معظم انقلاب در سال جدید از مردمی سازی یاد کردند و 
تأکید کردند اقتصاد متحول نمی شود مگر اینکه به مردم و بخش خصوصی یک 
اعتماد جدی تری شــود.  در مصادیق نیز نخستین بخشی که به آن اشاره کردند، 
شرکت های دانش بنیان بود و دستور دادند که نقشه راهی برای ساختارسازی و 

مشارکت در اقتصاد توسط دولت تهیه شود.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور همچنین گفت: فضای 
اقتصادی کشور، فضای تعاریف و شوخی نیست، اینکه در این فضا به دانش بنیان ها 
اشاره می شود، معنای راهبردی دارد. دهقانی یادآور شد: شرکت های دانش بنیانی 
در کشور داریم که در ۱۰ سال گذشته دانش بنیان شدند و امروز پایدار شدند و به 

کارها و فعالیت های خود نیز ادامه می دهند.
وی یکی از مأموریت های اصلی و جدید معاونــت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان رئیس جمهور را ایجاد شرکت های جدید و نوپا دانست که بین پنج تا ۱۰ سال 
عمر دارند و گردش مالی بین پنج تا ۱۰ میلیارد تومان است. معاون علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور خاطرنشان کرد: این شرکت های نوپا بسیار نیاز 
به توجه ویژه دارند و در واقع بیشترین توجه را همین شرکت ها نیاز دارند. دهقانی 
فیروزآبادی تصریح کرد: از این رو برنامه جدی ما در این معاونت افزایش شرکت 

های جدید و تشویق فارغ التحصیلان و اساتید دانشگاهی به ایجاد شرکت است.
وی با انتقاد از عملکرد سیســتم بانکی در شناسایی نکردن دارایی های نامشهود 
شرکت های دانش بنیان گفت: شــرکت های دانش بنیان ویژگی دارند که توسط 
سیستم بانکی درک نمی شود و آن هم دارایی های نامشهود این شرکت ها است که 
بسیار ارزشمندتر از دارایی های مشهود است. معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان رئیس جمهور یادآور شــد: یک نظام  جدی برای ارزش گذاری دارایی های 
نامشهود نداریم و شرکت ها در کارزار دریافت ضمانت نامه نمی توانند ارزش واقعی 

خود را به بانک ها ثابت کنند.
تفاهم نامه ای با حضور دهقانی فیروزآبادی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان رئیس جمهور به امضای علی وحدت رئیس هیات عامل صندوق نوآوری و 
شکوفایی، البرز محمدی مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری تعاون وزارت 
کار، تعاون و رفاه اجتماعی و محمدحسن مقیســه مدیرعامل صندوق ضمانت 

سرمایه گذاری صنایع کوچک وزارت صنعت، معدن و تجارت رسید.
این تفاهم نامه با هدف تسهیل تضامین مورد نیاز شرکت های دانش بنیان تولیدی 
دارای مجوز فعالیت تولیدی با تعداد کارکنان کمتر از ۵۰ نفر و فروش کمتر از ۲۰ 

میلیارد تومان برای دریافت تسهیلات از شبکه بانکی امضا شد.
بر اساس مفاد این تفاهم نامه اخذ ضمانت نامه اعتباری یا تعهد پرداخت در قبال 
ارائه صرفا اسناد تجاری در ســریعترین زمان ممکن و با حداقل هزینه انجام می 
شود. همچنین قرار است بخشی از ودیعه مورد نیاز برای صدور ضمانت نامه توسط 
صندوق نوآوری و شکوفایی تامین شود و هر شــرکت دانش بنیان واجد شرایط 

می تواند تا سقف ۱۰ میلیارد تومان از این خدمت بهره مند شود.

ایجاد و بهبود دسترسی ۲۲ روستای بوشهر به اینترنت همراه
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان بوشــهر گفت: در سال ۱۴۰۱ با راه اندازی 
پنج سایت اینترنت همراه و ارتقا پنج سایت دیگر، امکان دسترسی ۲۲ روستا به شبکه 
ملی اطلاعات فراهم و یا کیفیت آن بهبود یافت. علی سملیان اظهار کرد: در سال گذشته، 
سایت های اینترنت همراه در روســتاهای بوالفتح و والفجر شهرستان دیلم، مکابری و 
چاه دول در شهرستان دشتستان و محرزی شهرســتان بوشهر با مجموع اعتبار حدود 
۲۰ میلیارد تومان راه اندازی شد. وی افزود: سایت های اینترنت همراه روستاهای عربی 
شهرستان دشتی، شول شهرستان گناوه و شاه پسرمرد، اسلام آباد و شاهی جانی شهرستان 

دشتستان نیز با اعتباری ۱۰ میلیاردی از تکنولوژی ۲G به ۳G ارتقا یافت.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان بوشــهر تصریح کرد: در زمان حاضر ۳۹۸ 
روستا از ۴۰۵ روستای دارای ۲۰ خانوار استان بوشهر به شبکه ملی اطلاعات دسترسی 
دارند. سملیان با اشاره به دسترسی ۹۸.۲ درصدی روستاهای پرجمعیت استان بوشهر به 
اینترنت همراه، پیش بینی کرد: دسترسی این روستاها به شبکه ملی اطلاعات در سال 
جاری تکمیل شود. وی با اشــاره به امکانات ارتباطی در روستاهای استان بوشهر یادآور 
شد: در زمان حاضر تنها ۲ روستای صعب العبور این استان از دسترسی به ارتباط صوتی 
محرومند که فراهم شدن این دسترسی در سال جاری ابلاغ و اجرایی می شود. سملیان 
اظهار کرد: توســعه فناوری اطلاعات و ارتباطات روستایی می تواند سبب توسعه پایدار 
روستایی و توانمندسازی مردم ساکن در این مناطق شود و مهاجرت معکوس را به دنبال 
داشته باشد. مدیرکل ارتباطات استان بوشهر توسعه شبکه فیبر نوری با هدف پایداری 
و ارتقا اینترنت را از رویکردهای دولت سیزدهم عنوان کرد و افزود: از ابتدای فعالیت این 
دولت تا کنون ۱۱۴ کیلومتر فیبر نوری در این استان اجرا شده و بوشهر از این نظر رتبه سوم 
کشور را به خود اخصاص داده است. سملیان گفت: حمایت از کسب و کارهای اینترنتی و 
مشاغل حوزه فاوا از برنامه های اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان بوشهر است. 
وی عنوان کرد: در این زمینه در یکسال گذشته ۳۵ میلیارد تومان برای مشاغل حوزه فاوا 
و روستایی و دفاتر پیشخوان شهری و روستایی پرداخت شده که ۲۰برای نفر اشتغال زایی 

به دنبال داشته است.

با رصد زمین؛
ماهواره چین برای پیش بینی زلزله به فضا پرتاب می شود

پیش بینی زلزله همیشه یک چالش در سطح جهانی بوده و امید می رود پرتاب ماهواره 
جدید چین برای پیش بینی بهتر زلزله مؤثر واقع شود. جمع آوری شواهد کافی از زلزله های 
مخرب برای جمع آوری آمار و تأیید روش ها و نظریه های مربوط به پیش بینی این پدیده 
برای دانشمندان همیشه سخت بوده است. بیش از ۱۸۰۰ سال پس از آنکه مخترع چینی 
ژانگ هنگ اولین لرزه نگار را ساخت، اکنون دانشمندان این کشور در حال انجام تحقیقاتی 
در زمینه پیش بینی زلزله با استفاده از ماهواره ای خاص هستند. چین قصد دارد در آینده 
نزدیک ماهواره Zhangheng ۱-۰۲ را به مــدار زمین پرتاب کند. این ماهواره جدید 
نظارت شبانه روزی زمین را امکان پذیر می کند و دامنه رصد را تا قطب شمال و جنوب 

گسترش می دهد و توانایی آن را برای مشاهده تغییرات در زمین افزایش می دهد.
اولین ماهواره لرزه ای الکترومغناطیسی چین )CSES( به نام Zhangheng ۱ که در 
فوریه ۲۰۱۸ پرتاب شد، برای دریافت سیگنال های الکترومغناطیسی در فضا طراحی شد 

و پیش بینی زلزله و همچنین هشدار در مورد آب و هوای فضا از طریق آن ممکن است.
طی پنج سال گذشــته، Zhangheng ۱ حدود ۶۰ زمین لرزه با بزرگی ۷.۰ ریشتر و 
بالاتر و همچنین نزدیک به ۶۰۰ زمین لرزه با بزرگی ۶.۰ ریشتر و بالاتر را در سراسر جهان 
شناسایی کرده است و امید می رود ماهواره جدید توانایی هایی بیشتری در این زمینه و به 

خصوص برای پیش بینی زلزله داشته باشد.

اخبار

نشست خبری نخستین رویداد 
بین المللی تامین مالی نوآوری 
و فناوری)فینوتکــس( با حضور 
رییس و دبیران کمیته های علمی، 
اجرایی و پشتیبانی این رویداد 
و جمعی از اصحاب رســانه برگزار شد. هاشم آقازاده دستیار 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری 
در این نشست با بیان اینکه اقدامات چند سال اخیر در کشور 
برای تحقق اقتصاد دانش بنیان بسیار ویژه و اثرگذار بوده است، 
گفت: در دو دهه اخیر موضوع دانش بنیان و اقتصاد دانش بنیان 
به یکی از گفتمان های جدی در کشور بدل شده و تدابیر خوبی 
برای تحقق آن صورت گرفته است. موقعیت برجسته ای که در 
حال حاضر زیست بوم دانش بنیانی کشور دارد مرهون همین 

اقدامات و توجهات ویژه است.
وی افزود: تاکیدات مقام معظــم رهبری بر توجه به موضوع 
دانش بنیان ها؛ انتخاب شعار سال مرتبط با همین حوزه طی 
چند سال اخیر از سوی ایشان و تصویب قانون جهش تولید 
دانش بنیان و افزوده شــدن عنوان اقتصاد دانش بنیان به نام 
معاونت علمی و فناوری از مهم ترین اقدامات و توجهات ویژه ای 
اســت که به روند رو به رشد زیســت بوم نوآوری و ماموریت 

فناوری و اقتصاد دانش بنیان را به دنبال داشته است.
به گفته آقازاده، معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
در دوره جدیــد با تاکید و نگاه ویژه بــه اقتصاد دانش بنیان؛ 
ماموریت های خود را تعریف کرده و تفکر حاکم بر این معاونت 
در راستای حرکت اقتصاد کشور به سمت اقتصاد دانش بنیان 
و تسهیل فعالیت شرکت های دانش بنیان و فناور است که به 

بازیگران مهمی در اقتصاد کشور بدل شده اند.
وی با تاکید بر اینکه موضوع تامین مالی و توسعه سرمایه گذاری 
در دل اقتصاد دانش بنیان باید به شــکل خاص تر و ویژه تری 
مورد توجه قرار گیرد، بیان کرد: اعتقاد و باور ما این اســت 
که برای تحقق اقتصاد دانش  بنیان نیازمند این هســتیم که 
ساختار و زیرساخت های جدیدی برای تامین مالی و توسعه 
سرمایه گذاری شرکت های دانش بنیان و فناور را ایجاد کنیم. 
چون پیش از این نیازهای مالی این زیست بوم از بودجه دولتی 
تامین می شد؛ اما امروز با توسعه زیست بوم فناوری و نوآوری؛ 
این بودجه دولتی پاسخ گوی حجم بالای نیازها و درخواست ها 

نیست.
دســتیار معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهوری معتقد اســت که باید در کنار ایــن منابع محدود 
دولتی که منجر به شکاف عمیقی میان نیازها و منابع مالی 
برای رفع این نیازها ایجاد شــده از روش هــای نوین تامین 
مالی نیز بهره ببریم. برای این کار هم نیاز داریم از ظرفیت و 
توان بازارهای مختلف کشور همچون بازار پول، بازار سرمایه، 
بیمه، شرکت های ســرمایه گذاری خطرپذیر، صندوق های 
سرمایه گذاری و غیره برای تامین مالی شرکت های دانش بنیان 

و فناور استفاده کنیم.
آقازاده ایجاد یک شــبکه و سقف مشترکی که این نهادهای 
مالی بتوانند در یک فضا و هم افزا با یکدیگر برای تامین مالی 
زیست بوم اقتصاد دانش بنیان همت کنند را ضروری دانست 
و گفت: برگزاری رویداد بین المللی تامیــن مالی نوآوری و 
فناوری)فینوتکس( نقطه شــروع این هم افزایی و برقراری 
تعاملات میان مجموعه های اثرگــذار در زمینه تامین مالی 
شرکت های دانش بنیان و فناور خواهد بود. این رویداد محفلی 
برای جمع شــدن بازیگران این حوزه زیر یک سقف با هدف 
توسعه و تعالی کشور، توسعه زیست بوم دانش بنیان و اقتصاد 

دانش بنیان و در نهایت شکوفایی اقتصاد کشور است.
وی با اشــاره به برگزاری این رویداد همزمــان با اینوتکس 

۲۰۲۲؛ بیان کرد: نخســتین رویداد فینوتکس با استفاده از 
ظرفیت اینوتکس که چندین ســال مداوم از برگزاری آن به 
همت معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان و پارک 
فناوری پردیس می گذرد، اســتفاده خواهد کرد تا بتواند با 
رویکرد هم افزایی و مشــارکت نهادهای موثر در تامین مالی 
زیست بوم اقتصاد دانش بنیان؛ گامی اثرگذار در توسعه فعالیت 

دانش بنیان ها باشد.
دســتیار معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهوری ادامه داد: این رویداد همزمان با اینوتکس روزهای 
۱۹ تا ۲۲ اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۲ در پارک فناوری پردیس 
برگزار خواهد شد. رییس شورای سیاستگذاری این رویداد 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهوری 
هستند و ۴ کمیته علمی، اجرایی، پشتیبانی و اطلاع رسانی 
هم برای پیشــبرد اهد اف برگزاری این رویداد فعالیت خود 

را آغاز کرده اند.
آقازاده با تاکید بر اینکه در برگزاری این رویداد تلاش شــده 
تا از ظرفیت و همکاری همه نهادهــای موثر در تامین مالی 
شــرکت های دانش بنیان همچــون بانک ها، بــازار بورس، 
پارک های فناوری، صندوق های سرمایه گذاری و غیره استفاده 
شود، اظهار کرد: از همه ارکان اثرگذار در این حوزه دعوت می 
کنیم تا با معاونت علمی در برگزاری این رویداد همراهی کنند.
وی درباره بخش های مختلف برگزاری این رویداد نیز، گفت: 
»جشنواره تاثیرگذارترین نهادهای مالی در زیست بوم اقتصاد 
دانش بنیان« یکی از بخش های اصلی این رویداد اســت که 
با هدف معرفی نهادهای مالی که بیشــترین و اثرگذارترین 
اقدامات در حمایت و تامین مالی شرکت های دانش بنیان و 
فناور را داشته اند برگزار می شود. در این راستا از همه فعالان 
و ارکان نظام تامین مالی دعوت می شود با مراجعه به سایت 

ثبت نام جشنواره و ثبت نام داده های خود اقدام کنند.
دســتیار معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهوری برگزاری نشست های رودررو میان سرمایه گذاران و 
سرمایه پذیران را بخش دیگر این رویداد خواند و ادامه داد: در 
این بخش زمینه برای ورود سرمایه گذاران به حوزه تامین مالی 
اقتصاد دانش بنیان فراهم خواهد شد. همچنین یک صندوق 
مجازی تامین مالی رویداد نیز معرفی خواهد شد تا هر کدام از 
نهادها سهم خود برای اثربخشی و تعهد سرمایه گذاری در این 

نظام مالی را در سال ۱۴۰۲ اعلام کنند.
آقازاده افزود: نشست ها، کارگاه ها و پنل های تخصصی برای 
بررســی چالش ها و فرصت های موجــود در تامین مالی و 
توسعه سرمایه گذاری در زیست بوم فناوری و نوآوری، ایجاد 
فضای نمایشگاهی با نمایش توانمندی ها و تعهدات نهادهای 
مالی و تعبیه میزهای مشاوره برای فعالان زیست بوم اقتصاد 
دانش بنیان از دیگر بخش هایی اســت که بــرای برگزاری 

نخستین دوره این رویداد در نظر گرفته شده است.

فرصت ثبت نام تا پایان فروردین ماه
سجاد عباسی فشمی دبیر اجرایی رویداد فینوتکس نیز در این 
نشست خبری با اشاره به اهداف برگزاری رویداد اینوتکس، 
گفت: این رویداد هر سال با هدف توسعه زیست بوم فناوری 
و نوآوری و ایجاد ارتباط میان فعالان این زیســت بوم برگزار 
می شود، گفت: امسال نخستین دوره رویداد فینوتکس نیز در 
کنار رویداد اینوتکس برگزار خواهد شد تا یکی از حلقه های 
اصلی این زیست بوم یعنی تامین مالی شرکت های دانش بنیان 

و فناور نیز تکمیل شود.
وی افزود: در بخش نمایشــگاهی این رویداد نهادهای مالی 
می توانند با دریافــت غرفه و نمایــش توانمندی های خود 
مشــارکت و برای ثبت نام نیز می توانند تا پایان فروردین ماه 
ســال ۱۴۰۲ به آدرس اینترنتی رویداد مراجعه کنند. دبیر 
اجرایی رویداد فینوتکس تاکید کرد: ســال گذشته حدود 
۷۰ هزار مخاطب مجازی و حضوری در این رویداد مشارکت 

کردند و پیش بینی می کنیم امسال این رویداد بیش از ۱۰۰ 
هزار مخاطب داشــته باشــد. بیش از ۴۰۰ مجموعه در آن 

مشارکت کنند.

ایجاد گفتمان دانش بنیان در کشور
در ادامه این نشســت خبری علیرضا دلیری دبیر علمی این 
رویداد با اشاره به روند شکل گیری زیست بوم فناوری و نوآوری 
و دستاوردهای قابل توجه این حوزه از سال ۸۶ تاکنون، گفت: 
خوشــبختانه با تلاش های صورت گرفتــه گفتمان اقتصاد 
دانش بنیان در کشور شکل گرفت و با تصویب قانون جهش 

تولید دانش بنیان این روند سرعت بیشتری یافت.
وی ادامه داد: یکی از محورهای اصلی این قانون؛ تامین مالی 
زیست بوم فناوری و نوآوری اســت و بر استفاده از روش های 
جدید تامین مالی با کمک همه نهادهای موثر در این حوزه 
تاکید شده است. ســال های ابتدایی شکل گیری زیست بوم 
فناوری و نوآوری با توجه به اینکه دارایی اصلی این شرکت ها 
دارایی های نامشهود بود؛ ســرمایه گذاران و بانک ها چندان 
ریســک ورود به این حوزه را نمی پذیرفتند، اما امروز بخش 
اعظمی از فعالیت های بانکی با کمک همین شــرکت های 
دانش بنیان انجام می شود و حضور این مجموعه ها در اقتصاد 

کشور پذیرفته شده است.
دلیری برگزاری رویداد فینوتکس را فرصتی مناســب برای 
توسعه زیست بوم فناوری و نوآوری دانســت و بیان کرد: در 
این رویداد دو پنل تخصص بازار سرمایه و بازار پول و ۳ کارگاه 

آموزشی برای فعالان این زیست بوم برگزار می شود.

ایجاد بازار بورس دانش بنیان ها
محمدعلی شیرازی مدیرعامل فرابورس نیز در این نشست 
خبری با اشاره به ظرفیت های موجود در این مجموعه برای 
فعالیت شرکت های دانش بنیان، گفت: در فرابورس بازارهای ۱ 
و ۲، بازار توافقی، بازار دارایی های فکری و بازار وی سی و پی ای 

می تواند پذیرای شرکت های دانش بنیان باشد.
وی از ایجاد بازار دانش بنیان ها در فرابورس خبر داد و گفت: یک 
بازار تخصصی برای دانش بنیان ها در بازار سرمایه ) بورس( با 
محوریت فرابورس طبق توافق میان معاونت علمی و بازار بورس 
ایجاد خواهد شد. به نوعی این کار یعنی ایجاد و تعریف خط 
ویژه و اختصاصی برای شرکت های دانش بنیان تا به کمک آن 

بتوانند به بازار سرمایه ورود کنند.

اعطای تسهیلات ۳۷ هزار میلیاردی به دانش بنیان ها
سیاوش ملکی فر معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی 
نیز در این مراسم، گفت: ما در صندوق با سرمایه ۲.۶ همتی به 
میزان ۳۷ هزار میلیارد تومان به شرکت های متقاضی خدمات 
ارائه دادیم که با مشارکت نهادهای دیگر بوده است. وی با بیان 
اینکه وظیفه و رســالت دولت در حوزه تامین مالی، کاهش 

ریسک سرمایه گذار بخش خصوصی است، افزود: همانطور 
که دولت نباید رقیب بخش خصوصی باشد، در تامین مالی 
نیز دولت نباید در جایی وارد شود که بخش خصوصی می تواند 
وارد شود و ما این رویه را در صندوق دنبال می کنیم. معاون 
نوآوری صندوق نوآوری و شکوفایی گفت: شرکت های دانش 
بنیان در سال ۱۴۰۱ برابر با ۴۳۰ همت گردش مالی داشته اند. 

ملکی فر با اشاره به حمایت دولت در زمینه تامین مالی صندوق 
نوآوری و شکوفایی، اظهار کرد: در سال ۸۷ با تصویب قانون 
حمایت از شرکت های دانش بنیان تصمیم به ایجاد صندوقی 
با سرمایه اولیه ۳ هزار میلیارد تومان گرفته شد، علاوه بر آن 
مصوب شد تا ســالی نیم درصد از بودجه های عمومی به این 
صندوق اختصاص یابد که این میزان برای سال جاری بالغ بر 
۱۰ همت می شود. معاون صندوق نوآوری و شکوفایی تعداد 
شــرکت های دانش بنیان را بیش از ۸۳۰۰ شرکت دانست و 
اظهار کرد: گردش مالی این شرکت ها در سال ۹۲ بالغ بر ۲۰۰ 
همت بوده است و این میزان برای سال ۱۴۰۰ به ۳۰۰ همت 

رسیده است.
ملکی فر با بیان اینکه پیش بینی می شود میزان فروش این 
شرکت ها در سال ۱۴۰۱ به ۴۳۰ همت برســد، افزود: این 
در حالی اســت که میزان ســرمایه اولیه اختصاص یافته به 
صندوق نوآوری و شکوفایی، ۲.۶ میلیارد تومان است؛ ما در 
صندوق با سرمایه ۲.۶ همتی به میزان ۳۷ هزار میلیارد تومان 
به شــرکت های متقاضی خدمات ارائه دادیم که با مشارکت 
نهادهای دیگر بوده اســت. به گفته وی، از ۳۷ هزار میلیارد 
تومان ارائه شده، ۲۱ هزار میلیارد تومان از طریق بانک ها بوده 
است. ملکی فر، توســعه صندوق های خطرپذیر و پژوهش و 
فناوری را از دیگر راهکارهای توسعه منابع شرکت ها عنوان 
کرد و یادآور شد: ســرمایه صندوق های پژوهش وفناوری از 
۱۳۵۵ میلیارد تومان به ۳۸۶۰ همت رسیده است و با احتساب 
صندوق هایی که به تازگی مجوز دریافت کرده اند، به ۵۲۱۵ 

میلیارد تومان افزایش یافته است.

اعطای خدمات مالی ۷۰ هــزار میلیارد ریالی 
صندوق ها به فناوران

محمدمهدی فریدوند رئیس انجمــن صنفی صندوق های 
پژوهش و فناوری و نهادهای ســرمایه گذاری خطرپذیر نیز 
با اشاره به عضویت ۱۲۰ صندوق در این انجمن، گفت: حجم 
خدمت مالی صندوق ها و نهادهای سرمایه گذاری خطرپذیر 
در ســال ۱۴۰۱ بالغ بر ۷۰ هزار میلیارد ریال بوده که در سه 
بخش تسهیلات، ضمانت نامه و سرمایه گذاری بوده است. وی 
افزود: در حال حاضر نیاز اصلی شرکت های فناور و دانش بنیان 
سرمایه است که با همت مجموعه های مختلف فعال در حوزه 
زیست بوم نوآوری و فناوری و البته حمایت های رهبر معظم 
انقلاب و سایر دولتمردان کشور اتفاقات خوبی در حوزه زیست 

بوم نوآوری و فناوری کشور رقم خورده است.

روش های نوین تامین مالی در بخش دانش بنیان اجرایی می شود 

توسعه تامین مالی در زیست بوم اقتصاد دانش بنیان 
گردش مالی ۴۳۰ همتی دانش بنیان ها در سال گذشته
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طبق گفته رئیس شــرکت ارتباطات زیرســاخت در 
سال ۱۴۰۱ بیش از ۸۰۰۰ حمله ســایبری به شبکه 
زیرساختی کشور دفع شــد. حملات DDos یکی از 
خطرناک تریــن و جدیدترین حملاتی اســت که در 
بستر اینترنت انجام می شود. DDoS  مخفف عبارت 
Distributed Denial of Service است و هدف 
از این حملات خراب کردن سرویس مورد نظر نیست 

بلکه شبکه و سرور مورد نظر را وادار به ناتوانی در ارائه 
سرویس عادی با هدف قرار دادن پهنای باند شبکه یا 
اتصال پذیری می کند. این حملات با ارسال بسته های 
داده به قربانی انجام می شــود که شــبکه یا ظرفیت 
پردازشی قربانی را غرق در بسته های اطلاعاتی می کند 
و مانع دستیابی کاربران و مشتریان به سرویس می شود.

به صورت کلی زمانــی یک حمله دیداس به ســایت 

اتفاق می افتد که دسترســی به یک رایانــه یا منبع 
شــبکه عمــداً در نتیجــه کار مخــرب بــه کاربــر 
دیگری مســدود یا کاهــش داده شــود. این حملات 
لزومــاً داده هــا را مســتقیماً یا همیشــگی تخریب 
 نمی کنند، امــا عمداً دســترس پذیری منابــع را به 

خطر می اندازند.
در همین رابطه به تازگی امیر محمد زاده لاجوردی-

رئیس شرکت ارتباطات زیرســاخت ایران- با انتشار 
پستی در یک پیام رسان داخلی گفت: در سال ۱۴۰۱ 
تعداد ۸۳۲۱ حمله  مهم سایبری به شبکه زیرساختی 
کشور دفع شــد. وی پیش از این هم از حملات شدید 
ســایبری جهت جلوگیری از ســرویس دهی مناسب 
پیام رسان ها خبر داده و گفته بود که جلوی این حملات 

توسط جوانان ایرانی گرفته شد.

رئیــس اتحادیــه فروشــندگان 
صوتــی و تصویــری و تلفن همراه 
گفت: هم اکنون آیفون ۱۴ از رویه 
مسافری وارد کشور می شود و هنوز 
تصمیمی برای رجیستر کردن آن 

گرفته نشده است. 
محمدرضا رمضــان در یک برنامه 
تلویزیونی با اشــاره بــه وضعیت 
ریجستری گوشی های آیفون ۱۴ 
گفت: تا این لحظــه آیفون ۱۴ به 
صورت رسمی و تجاری وارد کشور 
نشده و خرید و فروش آن ممنوع و 

تخلف است.
وی با بیان اینکــه هم اکنون آیفون 

۱۴ از رویه مســافری و یــا قاچاق 
وارد کشور می شــود، افزود: هنوز 
تصمیمی برای رجیستر کردن این 
نوع گوشــی ها گرفته نشده است. 
رئیس اتحادیه فروشندگان صوتی 
و تصویــری، تلفن همــراه و لوازم 
جانبی تهــران بیان کــرد: اتخاذ 
تصمیم در خصوص واردات آیفون 
۱۴، ریجستری و فعال شدن آن در 

شبکه با دولت است.
رمضان گفــت: امیــدوارم هر چه 
ســریع تر اقدامــی در ایــن مورد 
 انجام شــود تا ایــن بلاتکلیفی به 

پایان برسد.

بررســی آخرین رتبه بندی نمایه هــای بین المللی نشــان می دهد که 
جمهوری اســلامی ایران در کنار رشد در شــاخص های علمی متعدد 
توانسته در جایگاه شــانزدهم دنیا تثبیت شود. بررسی آخرین وضعیت 
تولید علم در جمهوری اســلامی ایران حاکی از رشد مناسب تولید علم 
در حوزه های مختلف علوم اســت. برای بررســی وضعیت تولید علم از 
شاخص های متعددی استفاده می شود و نمایه های بین المللی از جمله 
»وب آو ساینس«، »نیچر ایندکس«، »اسکوپوس«، پایگاه استنادی علوم 
جهان اسلام )ISC( و نظام های رتبه بندی که به حوزه پژوهش و درآمد از 

صنعت می پردازند از جمله تایمز و سایماگو مورد بررسی قرار گرفته اند.
نیچر ایندکس یک پایگاه اطلاعاتی متشــکل از وابســتگی ســازمانی 
Natural-( نویسندگانی اســت که در ۸۲ نشــریه برتر علوم طبیعی

Science( مقاله چاپ کرده اند. نیچر ایندکس تعــداد مطلق و تعداد 
سهم کسری از انتشار مقاله در سطح سازمانی و ملی را ارائه می دهد و به 
این ترتیب، شاخصی از خروجی و همکاری پژوهشی با کیفیت در سطح 

جهانی است. نیچر ایندکس به صورت ماهانه روزآمد شده و اطلاعات یک 
دوره ۱۲ ماهه را بر روی وبگاه خود نمایش می دهد. خروجی مقاله برای 

یک مؤسسه، کشور، منطقه یا شهر به دو صورت محاسبه می شود:
تعداد: در صورتی که یک یا چند نویسنده مقاله پژوهشی از آن مؤسسه 
یا مکان باشــند، بدون توجه به اینکه چه تعداد از نویسندگان همکار از 
 خارج از آن مؤسســه یا مکان وجود دارد، امتیاز یک به مؤسسه یا مکان

 اختصاص داده می شود.
سهم: یک شمارش کسری است که نســبت نویسندگان یک مؤسسه یا 
کشور/ منطقه و تعداد مؤسسات وابسته در هر مقاله را در نظر می گیرد. 
برای محاسبه سهم، مشارکت همه نویسندگان به طور مساوی در مقاله 
در نظر گرفته می شود. در جدیدترین نسخه رتبه بندی نیچر ایندکس که 
در ۱۴ ماه مارس سال ۲۰۲۳ به روز رسانی شــده است، کشور ایران در 
میان ۳۰ کشور اول فهرست این رتبه بندی قرار دارد. این در حالی است 

که رتبه ایران در سال ۲۰۲۲ میلادی عدد ۳۲ بود.

در سال گذشته انجام شد

دفع بیش از ۸۰۰۰ حمله سایبری به شبکه زیرساختی 

رشد علمی ایران در ۵ پایگاه بین المللی جدیدترین خبر درباره رجیستری آیفون ۱۴

فناوری و 
اطلاعات
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سبکزندگي

حــدود ۵۰ درصــد از ۷۴ هــزار نفر 
بي ســواد در ســنين ۱۰ تا ۲۰ سال 
آموزش پذير نيســتند. علي باقرزاده، 
رئيس سازمان نهضت سوادآموزي با 
بيان اين مطلب درباره طرح »آموزش 
بي سوادان توسط اعضاي خانواده« گفت: اين طرح هم اكنون 
در حال اجراست، اما در زمينه پرداخت هزينه هايي كه براي 
آموزش دهندگان در نظر گرفته شده بود، هنوز مجوزي نداريم 
و طرح در نوبت تصويب در كميسيون اجتماعي دولت و تامين 
اعتبار است. وي ادامه داد: البته در حال حاضر با افرادي كه در 
حال آموزش به عضو بي سواد خانواده خود هستند، قراردادي 
منعقد كرده ايم و هزينه را پس از تصويــب و تامين اعتبار به 
آموزش دهندگان پرداخــت خواهيم كرد. رئيس ســازمان 
نهضت سواد آموزي با اشاره به اينكه اين يك طرح خاص براي 
ما محسوب مي شــود، اظهار داشــت: زيرا مي خواهيم رابطه 
آموزش دهنده و آموزش گيرنده از جنس خانواده باشد تا شاهد 
تقويت حضور سوادآموزان و اســتمرار يادگيري آنها در غالب 

مراودات خانوادگي باشيم. 
باقرزاده با اشــاره به اينكــه حدود ۶۰۰ هزار عضــو خانواده 
دانش آموزان خود را بي ســواد اطلاق كرده اند، تصريح كرد: 
در مرحله پالايش بخشي از اين افراد به دليل »آموزش ناپذير 
بودن« حذف و بخشي ديگر به دليل »فوت« از گردونه خارج 
شدند. بخشي هم با ارائه مدرك تحصيلي خود را باسواد اعلام 

كردند. 
 وي بــا بيــان اينكــه از ۶۰۰ هزار نفــر، بي ســوادي ۶۵ تا

 ۷۵ درصد تاييد شــده است، خاطرنشــان كرد: از اين تعداد 
تاكنون حدود ۱۲۰ هزار نفر تحت پوشش قرار گرفته اند. 

رئيس ســازمان نهضــت ســوادآموزي ادامــه داد: فرايند 
باســوادي اين افراد از زمــان ثبت نــام و اغلــب از مهرماه 
ســال جاري آغاز شــده و حداقل ۵ ماه زمان نياز اســت تا 
وارد مرحله ارزشــيابي پاياني شــوند. معــاون وزير آموزش 
 و پرورش در پاســخ به اين ســوال كه آيا بي ســوادي ۱۰ تا
 ۲۰ ساله ها در كشور تا پايان سال تحصيلي ۹۴-۹3 ريشه كن 
مي شود، گفت: براســاس آمار سال گذشــته، از ۷۴ هزار نفر 
بي ســواد در ســنين ۱۰ تا ۲۰ ســال حدود ۵۰ درصد آنها 
آموزش پذير نيستند. وي افزود: از ۷۴ هزار نفر، تعدادي فوتي 
داشتيم و برخي نيز اعلام باسوادي كردند، تعدادي هم محل 

سكونت شــان تغيير كرده و آدرس دقيقي از آنها وجود ندارد. 
برخي هم از بهزيستي گواهي دارند كه نشان از كم بودن توان 
ذهني يا چندمعلوليتي آنها دارد. باقرزاده با بيان اينكه حدود 
۲۰ هزار نفر از افراد ۱۰ تا ۲۰ ساله  شناسايي شده اند، عنوان 
كرد: حدود ۸ هزار نفر ثبت نام شدند و مابقي نيز تا پايان سال 

تحصيلي براي ثبت نام فرصت دارند. 

مهر تاييد بر روند كند سوادآموزي در كشور
معاون وزير آموزش و پرورش در پاســخ به اين ســوال كه آيا 
با اين موضوع موافق هستيد كه روند باســوادي در كشور به 
كندي پيش مي رود، گفت: بله موافقم اما اين موضوع، ذات كار 
سوادآموزي است. به طور مثال برخي از كشورها ۱3۰ سال با 
بي سوادي مبارزه كرده اند اما هنوز به طور كامل موفق نشده اند. 
به گزارش ايلنا، باقرزاده ادامــه داد: از طرف ديگر افرادي كه 
بي سواد هســتند، متاســفانه از نظر آمادگي ذهني و شرايط 
اجتماعي و اقتصادي در وضعيت متعادلي قرار ندارد؛ بنابراين 
آموزش به اين افراد پرهزينه، زمانبر و دشــوار است؛ در حالي 
كه در شــرايطي الزامي براي حضــور اين افــراد نداريم و ما 
از آنها خواهش مي كنيــم كه بيايند. وي خاطرنشــان كرد: 
آثار خسارات بي ســوادي توسط رســانه ها بايد اعلام شود و 
به گونه اي باشــد كه باســوادان به محض برخورد با يك فرد 
بي ســواد او را به سمت ســوادآموزي ســوق دهند. باقرزاده 
بازگشت تازه باســوادان به بي ســوادي را از ديگر مشكلات 
پيش روي ســوادآموزي عنــوان كرد و گفت: متاســفانه در 
كشور كتاب هاي ســاده و كاربردي در اختيار افرادي كه تازه 
باسواد مي شــوند، قرار نمي گيرد و ناشــران هم به فكر توليد 
كتابي بــراي اين افــراد نيفتاده اند. رئيس ســازمان نهضت 
ســوادآموزي بيان كرد: عمده كتاب هايي كه در حال حاضر 
توليد مي شود يا از جنس كودكان و نوجوان است يا از جنس 
 افراد باسواد و تحصيلكرده. بايد براي عده قابل توجهي از افراد 
 »كــم ســواد« كتــاب مربــوط بــه ايــن قشــر تهيــه و

 توليد شود. 
وي با تاكيد بر اينكه نتايج سرشــماري براي كار سوادآموزي 
قابل اســتفاده نيســت، اظهار داشــت: مبناي سرشماري، 
خوداظهاري است و يك فردي ممكن است در يك سرشماري 
بگويد، باسواد است و درسرشــماري ديگري خود را بي سواد 

اطلاق مي كند. 

 ۵۰ درصد بي سوادان ۱۰ تا ۲۰ ساله  آموزش پذير نيستند

طرحآموزشبيسواداندرانتظارتاميناعتبار

بيمارستان هاي كشور در خوشبينانه ترين 
حالت حدود۲۰ هزار تخت مراقبت هاي 
ويژه كم دارنــد. درحال حاضر تخت هاي 
مراقبت هاي ويژه ازنظر تعداد استاندارد، 
فقط در حد 3۰ درصد نيازهاي كشور  را 

تامين كرده است. 
 كمبود تخت مراقبت هاي ويژه از جمله چالش هاي وزارت بهداشت 
و حوزه درمان دركشور است. مسئولان اين حوزه تاكنون چندين بار 

نسبت به ضعف سيستم درمان كشور در اين زمينه هشدار داده اند. 
روز گذشته رئيس سازمان نظام پزشكي با تاكيد بر اينكه درصورت 
توجه به بخش مراقبت هاي ويژه مي توان حدود ۲۸ درصد ميزان مرگ 
و مير در اين بخش را كاهش داد، بار ديگــر از كمبود۲۰ هزار تخت 

مراقبت هاي ويژه در كشور خبر داد. 
عليرضا زالي، در دومين كنگــره بين المللي مراقبت هاي ويژه كه در 
سالن همايش هاي كتابخانه ملي برگزار شد، با بيان اينكه امروز بيش 
از هر زمان ديگري نيازمند بازشناســي رشته هاي مراقبت هاي ويژه 
هســتيم، گفت: هرچه تاخير در اين رشته براي خدمات دهي ايجاد 

شود، مشكلات زيادي را در كشور ايجاد خواهد كرد. 
وي ادامه داد: اين تخصص براساس يك ديدگاه جامعه نگر به درمان هاي 
ديگر ايجاد شده كه ارائه نوعي خدمات جامع را در بر مي گيرد. ثابت 
شده كه هركجا مديريت به يك تيم متخصص تحت عنوان مراقبت هاي 
ويژه واگذار شده، ميزان مرگ و مير كاهش يافته است. درحال حاضر 
يك و نيم درصد مرگ و ميرها در كشور در بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
اتفاق مي افتد. اين درحالي است كه با توجه ويژه به اين بخش، مي توان 
حدود ۱۶ تا ۲۸ درصد ميزان مرگ و ميرها در اين بخش را كاهش داد. 
رئيس سازمان نظام پزشكي با بيان اينكه توجه به مراقبت هاي ويژه، 
منافع زيادي براي جامعه دارد و با ايجاد بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
و استقرار متخصص اين رشته در آنها مي توان از ميزان مرگ و ميرها 
كاست، اظهار كرد: شرايط آينده كشــور ما به گونه اي است كه نياز 
ما به مراقبت هاي ويژه رو به افزايش اســت. سالمند شدن جمعيت 
يكي از عواملي است كه نياز ما را به اينگونه مراقبت ها افزايش مي دهد. 
همچنين از ديگر عوامل مي توان به تغيير سيماي بيماري ها در كشور 
اشاره كرد. يعني سيماي بيماري ها در كشور ما تغيير كرده است؛ مثل 
بروز بيماري هاي قلبي و عروقي كه اين بيماري علاوه بر قلب و عروق 
ديگر ارگان هاي بدن را نيز درگير مي كند و بنابراين نياز به مراقبت هاي 

ويژه را افزايش مي دهد. 

  سالانه 85 هزار سرطان جديد
زالي تغيير فرآيند سرطان ها در كشــور را از ديگر عوامل نياز ويژه به 
بخش هاي مراقبت هاي ويژه دانست و گفت: پيش بيني مي شود كه هر 
ساله ۸۵ هزار مورد جديد سرطان در كشور داشته باشيم كه براساس 
اين پيش بيني و با نگاهي آينده نگرانــه بايد طرح جديدي بر بخش 
مراقبت هاي ويژه داشته باشيم. عامل ديگر افزايش نياز ما در كشور 
به بخش هاي مراقبت هاي ويژه حوادث ترافيكي است، چراكه درمان 
و نگهداري افراد آسيب ديده از اين حوادث در بخش هاي آي سي يو و 

مراقبت هاي ويژه انجام مي گيرد.

   نياز به متخصص مراقبت هاي ويژه 
وي با تاكيد بر اينكه نياز ما به متخصص مراقبت هاي ويژه در سال هاي 
آينده افزايش مي يابد، گفت: بايد تمهيداتي در اين زمينه سنجيده شود 
كه يكي از اين تمهيدات، تجهيز مراكز مراقبت هاي ويژه به فناوري هاي 
جديد و نياز به بازسازي فناوري هاي اين بخش است. تجهيزاتي كه در 
بخش هاي مراقبت هاي ويژه درنظر گرفته مي شود، با ساير بخش ها 
تفاوت دارد زيرا علاوه بر كميت و تعداد آنها، كيفيت آنها نيز مهم است. 
نكته دوم بحث تغيير نگرش فرآيندهاي ساختاري در مجموعه هاي 
درماني ماست كه در گذشته از يك نگاه سنتي نشات مي گرفت اما 

امروزه بخش مراقبت هاي ويژه نياز به سيستم هاي جديد دارد. 
زالي با بيان اينكه مساله مهم ديگر در زمينه رشته هاي مراقبت هاي 

ويژه در نيروي انســاني اســت، تصريح كرد: مــا در زمينه نيروي 
انســاني به تربيت فــوق تخصــص در بخش هــاي مراقبت هاي 
ويژه نيــاز داريــم. درحال حاضر ما با دو مشــكل مواجه هســتيم 
كه يكي از مشــكلات ما ازنظر كمي و به لحاظ تعداد تخت اســت. 
تعداد تخت هاي ما در كشــور از حد اســتاندارد پايين تر اســت. به 
 صورتي كه اگر همه تخت ها را حســاب كنيم، چيزي حدود ۱۵ تا
 ۲۰ هــزار تخت مراقبت هــاي ويژه نيــاز داريم و درحــال حاضر 
تنها حدود ۵ هــزار تخــت در اين بخش هــا داريم كــه با كمك 
وزارت بهداشــت در ســال آينــده ۱۵۰۰ تخــت به تعــداد آنها 
 اضافه خواهد شــد. بــا اين وجــود3۰ درصــد نياز مــا به تخت 

تامين مي شود. 

  كيفيت تخت ها ؛ دومين چالش
رئيس ســازمان نظام پزشــكي افــزود: مشــكل ديگر مــا از نظر 
كيفيت تخت هاســت. تخت هاي ما از نظر كيفي اســتاندارد نبوده 
و ما در بخــش مراقبت هاي ويژه نگاهــي انتزاعي داريــم كه بايد 
 اين نگاه تصحيح شــود  زيرا بخش مراقبت هــاي ويژه بك آپ يك 

بيمارستان است. 
وي با تاكيد بر ساماندهي تعرفه هاي مراقبت هاي ويژه گفت: ساماندهي 
تعرفه هاي اين رشته بحث انتفاع يك گروه خاص نيست و سازمان هاي 
بيمه گر بايد ورود جدي به اين رشته داشته باشند. چراكه توجه به اين 
بخش از منظر اقتصادي نيز قابل دفاع است به اين صورت كه توجه به 

آن عوارض ناشي از بيماري ها و مرگ و ميرها را كاهش مي دهد. 

زالي در بخش ديگري از سخنانش گفت: در رشته مراقبت هاي ويژه 
به دليل ماهيت فوق تخصصي آن افراد بسياري  مهارت هاي عمومي 
را در آن كسب مي كنند و بعد وارد آن مي شوند. اين درحالي است كه 
زماني كه متخصصان ما وارد بخش مراقبت هاي ويژه مي شوند درآمد 

آنها كاهش مي يابد. . 
رئيس ســازمان نظــام پزشــكي در پايــان تاكيد كــرد: بنابراين 
در ســال هاي آتي نيــاز ما بــه بخــش مراقبت هاي ويــژه چه به 
لحاظ كمــي و چه بــه لحاظ كيفــي افزايــش خواهــد يافت و 
اين نيازمند اســتقرار افــراد فوق تخصص در بخــش مراقبت هاي 
 ويژه اســت و بايــد در اين بخش هــا انضباطي حرفه اي مســتقر 

شود. 

رئيس سازمان نظام پزشكي مطرح كرد 

كمبود20هزارتختمراقبتويژه
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کشاورزي

مديرعامل موسســه جهاد استقلال 
وابســته به وزارت جهاد كشاورزي با 
اشاره به اينكه وضعيت توليد گوشت 
قرمز كشور نسبت به سنوات گذشته 
بهبود يافته اســت، گفت: همين امر 
باعث كاهش وابستگي كشــور به واردات گوشت قرمز شده 

است. 
محمدرضا شــافعي نيا افزود: كافي بودن ميزان محصول در 
بازار، ثبات قيمت ها و صادرات ســه عامل نشان دهنده بهبود 

وضعيت توليد گوشت در كشور است. 
به گفته وي، طي سال جاري بخشي از دام زنده به كشورهاي 
همسايه نيز صادر شده اســت. وي اظهار داشت: با توجه به 
سياست گذاري هاي توليد و واردات گوشت قرمز توسط وزارت 
جهادكشــاورزي و دولت، كمبودي در زمينه گوشــت قرمز 
نداريم هرچند ممكن است در بازار قيمت ها بالا باشد اما سطح 

قيمت ها نيز نسبت به گذشته تغيير زيادي نداشته است.
 وي به كاهش ميزان واردات گوشــت قرمز نسبت به گذشته 
اشــاره كرد و افزود: طي سال هاي گذشــته وابستگي ما به 
واردات گوشــت قرمز 10 درصد بوده كه بــا بهبود وضعيت 
توليد داخل توانســته ايم ميزان واردات را به حدود 6 درصد 
برســانيم كه اميدواريم به زودي ميزان واردات گوشت قرمز 

ما به صفر برسد. 

  واردات 600 دستگاه ماشين آلات كاشت و برداشت 
در سال آتي

وي با اشــاره به اينكه تمام تلاش ما حمايت از توليد داخل و 
افزايش بهره وري اســت، گفت: به دنبال واردات دانش فني 
و تكنولوژي هاي نوين ماشــين آلات بخش كشاورزي براي 

افزايش بهره وري توليد هستيم. 
شافعي نيا اضافه كرد: بخشي از ماشين آلات پيشرفته كاشت تا 
برداشت محصولات كشاورزي به كشور وارد مي شود و تلاش 
داريم تا بخشــي از دانش و تكنولوژي برخي ماشين آلات را 

براي توليد داخل وارد كنيم. 
وي تصريــح كــرد: هم اكنــون اصلي ترين موضــوع بخش 
كشاورزي، توليد محصولات زراعي از جمله غلات )ذرت، جو 
و گندم(، نباتات علوفه اي و برنج است بنابراين برنامه افزايش 
بهره وري ايــن محصولات به طور جدي در دســتور كار قرار 

دارد البته دركنار آن مكانيزاسيون محصولات باغي، سبزي و 
صيفي نيز جزو برنامه هاي اين موسسه است.

 به گزارش ايرنــا، شــافعي نيا درباره مكانيزاســيون بخش 
كشــاورزي، گفــت: تاكنــون بيــش از 1000 دســتگاه 
تراكتور و كمباين كاشــت تا برداشــت به كشــور وارد شده 
 كــه بخــش عمــده آن بــه مكانيزاســيون برنــج مربوط

 مي شود. 
وي درباره مكانيزاسيون دانه هاي روغني، گندم و جو نيز گفت: 
حدود 2 سال است كه واردات ماشين آلات مربوط به دانه هاي 
روغني، گندم، جو و ذرت آغاز شده و در دست آزمايش قرار 
 دارد تا در صورت مناســب بودن به ميزان لازم به كشور وارد 

شود.

 500 دستگاه تراكتور سنگين وارد كشور مي شود
 شافعي نيا افزود: در همين راستا در نظر داريم در سال جاري 
ميلادي حداقل بتوانيم 500 دستگاه تراكتور سنگين و 100 
دستگاه كمابين جديد و با تكنولوژي روز تامين و وارد كنيم 
تا در اختيار توليدكنندگان دانه هاي روغني، ذرت و جو گندم 

قرار گيرد.
 وي ادامــه داد: بخــش عمــده ماشــين آلات برنــج از 
ژاپــن و ماشــين آلات ديگــر محصــولات كشــاورزي 
وارد يتاليــا  ا و  اتريــش  آلمــان،  كشــورهاي   از 

 مي شود.
 مديرعامل موسسه جهاد اســتقلال درباره واردات ريشه بذر 
كلزا، گفت: بذر كلــزا به صورت والد به ميــزان 4 تن و 750 
كيلوگرم به كشور وارد شده تا توســط سيستم هاي داخلي 
كشور توليد و تكثير شود. وي اضافه كرد: در مجموع با تكثير 

اين ميزان بذر، كل نياز كشور تامين مي شود. 

 كاهش قيمت محصولات در دســتور كار وزارت 
جهادكشاورزي

شــافعي نيا از كاهش قيمت محصولات كشــاورزي در قالب 
برنامه وزارت جهادكشاورزي، گفت: وقتي افزايش بهره وري 
و كاهش قيمت نهاده هاي توليد رخ دهد، قيمت محصولات 

كشاورزي نيز كاهش مي يابد.
 مديرعامل موسسه جهاد اســتقلال درباره بالا بودن هزينه 
تمام شــده توليد محصولات كشــاورزي نيز افزود: وزارت 

جهادكشاورزي افزايش بهره وري توليد محصولات كشاورزي 
و كاهش قيمت نهاده هاي توليد را در دستور كار دارد تا بتواند 
از اين طريق ضمن مديريت بحران آب در كشور، هزينه توليد 

اين محصولات را تا حد ممكن كاهش دهد.
 بــه گفتــه وي، در آن صــورت مي توان بــه كاهش قيمت 
محصولات كشــاورزي در آينده نيــز اميدوار شــد به طور 
مثال وقتي در توليد شــير قيمت نهاده هــاي دامي از طريق 

تكنولوژي هاي نوين كاهش پيدا مي كنــد، هزينه هاي تمام 
شده توليد شير و در نهايت قيمت شير و فرآورده هاي آن نيز 

كاهش مي يابد.

 افزايش بهره وري توليد محصولات كشاورزي برا 
مقابله با بحران آب

 وي درباره بحران آبي كشــور اظهار داشت: بحران آب يكي 

از مهم ترين مســائل مورد توجه دولت و مسئولان است كه 
با توجه بــه وضعيت كنونــي منابع آبــي نمي توانيم به فكر 
توســعه افزايش ســطح زيركشــت محصولات كشاورزي 
باشــيم، اما وزارت جهادكشــاورزي در نظر دارد با مديريت 
منابع محــدود آبي بتوانــد بهــره وري توليــد را در واحد 
 ســطح افزايش دهد كه ايــن خود از برنامه هاي توســعه اي 

به شمار مي رود. 

مديرعامل موسسه جهاد استقلال:

واردات گوشت قرمز کاهش يافت

مديرعامل اتحاديه ماهيان ســردآبي با 
انتقاد از جايگزيني گوشت تيلاپيا به جاي 
ماهي قزل آلا در بازار گفت: در همه جاي 
دنيا از توليد داخل حمايت مي شود اما در 
كشور ما به جاي حمايت، ضربه سنگيني 

به توليد زدند. 

به جاي حمايت از قزل آلا، تيلاپيا را جايگزين كردند
آرش نبي زاده با بيان اينكه در حال حاضر گوشت ماهي تيلاپيا 
در بازار مصرف جايگزين قزل آلا مي شود، افزود: ما به شدت با 
اين امر مخالف هســتيم، در تمام دنيا از توليد داخل حمايت 
مي كنند اما در كشور ما تا مشكلي براي توليد پيش آمد ماهي 
ديگري را با قيمتي ارزان تر جايگزين آن كردند و به جاي حمايت 

ضربه سنگيني به توليد  زدند. 
وي با اشــاره به اينكه اقدام مذكور باعث از ميــان رفتن بازار 
ماهي قزل آلا در كشــور مي شود، گفت: ما ســالانه بين 140 
تا 150 هزار تن توليد قزل آلا داشــتيم كــه در حال حاضر با 
نگاهي خوشــبينانه حدود ۹0 هزار تن توليــد داريم ضمن 
 اينكــه آمار ســال جــاري به شــكل دقيق هنوز مشــخص 

نشده است.
آرش نبي زاده با بيان اينكه بيماري وي اچ اس )VHS( از اواسط 
سال ۹1 در كشور شيوع يافت، اظهار داشت: به دليل تشخيص 
ديرهنگام بيماري و از آنجا كه بيماري بيشــتر مزارع تكثير را 
آلوده كرده بود و همچنين به دليل فعاليت ماشين هاي حمل 
مشــترك در همه مزارع، وي اچ اس در سطح وسيعي از كشور 

گسترش يافت. 

افزايش شديد واردات تيلاپيا
در حالــي كــه پــرورش، واردات و مصــرف ماهــي تيلاپيا 
چند ســالي اســت به موضوع جنجالــي و مــورد اختلاف 
ســازمان هاي محيط زيســت و شــيلات تبديــل شــده، 
 واردات آن بــا بيــش از 235 درصــد افزايــش طــي 
10 ماهه امســال به بيش از 37 ميليون دلار رســيده است. 
ماهي تيلاپيا از خانواده ســيكليد و راســته ســوف ماهيان 
بوده كه طي ســال هاي اخير و به دليل فيله بودن و نداشــتن 
تيغ، به يكــي از ماهي هاي محبوب در كشــور تبديل شــده 
اســت و با وجود طرح مباحث جنجالي مختلــف درباره اين 
ماهي، نه تنها پــرورش آن با حمايت وزارت جهادكشــاورزي 
 در حــال رونــق گرفتــن اســت، بلكــه واردات آن طــي 
10 ماهــه امســال افزايــش چشــمگيري داشــته كــه 
نشــان مي دهــد بــازار تيلاپيــاي ايران داغ شــده اســت. 
 بــر اســاس آمــار گمــرك تــا پايــان دي مــاه امســال، 
7200 تــن ماهــي تيلاپيــاي فيلــه منجمــد بــه ارزش 
32 ميليــون و 200 هــزار دلار بــه كشــور وارد شــده 
 كــه از نظــر وزنــي 17۹/78 درصــد و از نظــر ارزشــي 
235/72 درصد نســبت به 10 ماهه سال گذشته رشد داشته 

است.

شيوع بيماري آبزيان با واردات تخم ماهي قاچاق
نبی زاده با تاييد سخنان برخي مسئولان مبني بر اينكه واردات 
تخم چشم زده آلوده در گذشته سبب شــيوع اين ويروس در 
كشور شده است، افزود: در فاصله سال هاي 85 تا 86 واردات 
تخم چشم زده آزاد.و اين واردات براي اصلاح ژنتيك و حمايت 
از توليد داخل انجام شــد تا اين علم وارد كشور و بومي شود. 
متاســفانه اين اتفاق رخ نداد و عده اي سودجو تخم چشم زده 
را به شكل قاچاق از كشــورهاي مختلف وارد كردند و بيماري 
وارد كشور شد. مديرعامل اتحاديه ماهيان سردآبي اضافه كرد: 
در حال حاضر قرار اســت كارگروهي ايجاد شود كه هم منشأ 
بيماري را به صورت دقيق بررسي كند و هم مشخص شود ميزان 

آسيب وارد شده چقدر بوده است. 

همچنين غلامرضا توكلي، مسئول دامپزشكي استان اصفهان 
نيز درباره ميزان شيوع ويروس VHS، گفت: درگيري در سطح 
استان با ويروس مذكور زياد نيســت و تقريبا بيماري كنترل 
شده است. وي با بيان اينكه خشكسالي از عوامل تاثيرگذار بر 
بروز بيماري بوده است، افزود: احتمال دارد، ورود اين ويروس 
از طريق واردات باشد. مسئول دامپزشــكي استان اصفهان با 
بيان اينكه اين بيماري براي انسان ضرري ندارد، گفت: وقتي 
چند آبزي پرور براي استخرهايشــان از يك آب براي پرورش 
ماهي استفاده مي كنند، در صورت بروز بيماري در يك مزرعه، 

بيماري به مزارع ديگر هم منتقل مي شود. 

تهيه بچه ماهي سالم بسيار مشكل است
نبي زاده با اشــاره به اينكه ميــزان كاهش توليد طي  ســال 

جاري كمتر از ســال قبل اســت، گفت: هم اكنون اكثر مزارع 
پرورش اين نوع ماهي، نيمه فعال انــد، ضمن اينكه تهيه بچه 
ماهي سالم كار بسيار مشكلي اســت، ما به دامپزشكي فشار 
آورديم كه مراكز تكثير سالم را معرفي كنند اما آنها مي گويند 
مراكز تكثير ممكن است امروز ســالم و روز بعد ناسالم باشند. 
به گزارش مهر، وي دربــاره مباحث مبني بــر تغيير رويكرد 
پرورش دهنــدگان ماهي قــزل آلا به پــرورش تيلاپيا اظهار 
داشــت: چنين موضوعي صحت ندارد و بعيد به نظر مي رسد 
 چراكه شــرايط توليد اين دو نــوع ماهي چنــدان با يكديگر 

هماهنگ نيست. 

تيلاپيا در سفره مردم جا خوش كرده است
پيش از اين حســن صالحي، رئيس ســازمان شــيلات ضمن 

تاييــد تلويحــي نگراني هــاي زيســت محيطي تيلاپيا براي 
گونه هاي بومي كشــور، اظهار كرد: با برخي روش هاي علمي 
مي توان ماهــي تيلاپيا را بــه صورت تك جنســي )نر( توليد 
كرد و به ايــن ترتيب اگر ايــن ماهي به رودخانه يــا دريا هم 
راه پيدا كند، امــكان تكثير نــدارد. وي با بيــان اينكه توليد 
 اين گونه ماهي پرورشــي در كشــور هنوز آغاز نشــده است،
 افزود: سال گذشــته حدود 12 هزار تن ماهي تيلاپيا به كشور 
وارد شــد و پيش بيني مي شــود واردات اين ماهــي تا پايان 
امســال به حدود 20 هزار تن برســد. جالب تــر اينكه قيمت 
تيلاپياي وارداتي نسبت به ســال گذشته حدود 3000 تومان 
افزايش يافته اما واردات آن بيش از 3 برابر شده است كه نشان 
 مي دهد اينگونه ماهي در ســفره هاي ايرانيــان جاي خود را 

پيدا كرده است.

مديرعامل اتحاديه ماهيان سردآبي مطرح كرد

حمله تيـلاپيا به بـازار قـزل آلا
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در دنيايي كه به سرعت به سمت ماشيني 
شدن حركت مي كند دست ساخته ها 
هرچه كه باشــند حس و حال خوبي 
دارند و ساخت جواهرات و زينت آلات 
دست ساز هم از اين مقوله جدا نيست. 
اين روزها صنعت جواهر ســازي به سمت ماشيني شدن پيش 
مي رود كه نتيجه آن ارزان تر شــدن و تيراژ بالاي محصولات 
اســت اما هر قطعه دست ســاز با اينكه زمان زيادي را به خود 
اختصــاص مي دهــد و از قيمت بالاتــري برخوردار اســت، 
علاقه مندان خاص خود را دارد؛ علاقه منداني كه زيبايي را در 
آميخته شدن روح هنرمند به جواهر تعريف مي كنند و زيورآلات 

ماشيني را فاقد احساس و روح مي دانند.
 

انجام تمام مراحل كار بدون دخالت دستگاه صنعتي 
بيشتر مردم درباره جواهرات دست ساز اطلاعات كافي ندارند 
و نمي دانند جواهرات دست ساز را نمي توان در جايگاه مشابه 
جواهرات توليد انبوه قــرار داد. بهناز مهديزاده، كارشــناس 
جواهرات دست ســاز با بيــان اين مطلب به »كســب وكار« 
مي گويد: معني دست ســاز بودن اين اســت كه كليه مراحل 
ساخت، فقط به دست هاي هنرمند سازنده متكي بوده و هيچ 
ماشين صنعتي در اين كار دخالت نداشته است. تمام كارهايي 
كه روي قطعه درحال ساخت انجام مي شود از جمله لحيم كاري، 
سمباده كشي، حكاكي و شــكل دادن به كار همگي با دست و 
بدون دخالت دستگاه هاي ماشــيني انجام مي شود. حتي اگر 
شما قطعه جواهري را مي خريد كه دست ساز اما كپي از مدلي 
اورجينال است، باز هم همچنان شما تنها فردي خواهيد بود كه 
نمونه ساخته شده را خواهيد داشت زيرا در ساخته هاي دست، 
هر قطعه منحصربه فرد و تنها يك عدد توليد مي شود و اين به 
خريداران كمك مي كند يك قطعه جواهر را به صورت انحصاري 
در اختيار داشته باشــند. به بيان ديگر شما يك قطعه جواهر 
منحصربه فرد را به كلكســيون جواهرات خود اضافه مي كنيد 
كه روح هنرمند ســازنده را همواره در خــود جاري مي كند و 
انتخاب آن جواهر توسط شما نشان دهنده نزديكي روح و حس 
زيبايي شناسي شما به روح هنرمند سازنده آن جواهر است. اين 
كارآفرين در پاسخ به اين پرسش كه ساخت زيور آلات دست ساز 
به عنوان يك حرفه مســتقل و داراي درآمد مكفي شــناخته 
مي شود يا شغل تفنني به شــمار مي رود؟ مي گويد: پاسخ اين 

سوال كاملا بستگي به شيوه اجرا و نحوه سرمايه گذاري دارد. 
درصورتي كه كار با سرمايه گذاري پايين و ارائه محدود صورت 
گيرد از حالت شغل دوم و تفنني بودن خارج نمي شود اما اگر 
براي ارائه آن برنامه ريزي و سرمايه گذاري مناسبي انجام شود، 
 مي توان به عنــوان يك حرفه ثروت آفرين و درآمد ســاز به آن 

نگاه كرد. 

ساخت زيورآلات دست ســاز؛ حرفه اي مناسب 
بانوان

مهسا عبدي، سازنده و طراح زيورآلات و جواهرات دست ساز 
با بيان اينكه مــواد و متريال جواهرات دست ســاز از فلزات و 
ســنگ هاي نيمه قيمتي و گاهي بدون قيمت شروع مي شود 
و تا فلزات ارزشــمند مانند طلا و ســنگ هاي گران بها ادامه 
مي يابد، به »كســب وكار« مي گويد: فعاليت در حرفه ساخت 
جواهرات دست ســاز براي بانوان خانه دار و حتي بانوان شاغل 
جذابيت دارد. تجربه من طي ســال ها فعاليــت حرفه اي در 
جامعه نشان مي دهد، بســياري از بانوان ايراني به دليل برخي 
محدوديت ها و تفاوت هاي خاص جنســيتي به دنبال كاري 
هستند كه ضمن داشــتن بهره اقتصادي حريم و حرمت خود 
را نيز در امنيت احســاس كنند. بســياري از كسب وكارهاي 
خانگي اين خصوصيت را دارند و ساخت زيورآلات دست ساز 
نيز از جمله مشــاغلي اســت كه پتانســيل بالايي در جذب 
بانوان دارد چراكه درصد قابل توجهــي از كار در محيط خانه 
انجام مي شود. بانوان شــاغل زيادي براي رهايي از تنش هاي 
زندگي پرمشغله شان به اين حرفه روي آورده اند و جالب است 
 بدانيد آنها اين كار را ضمن درآمدزا بودن بســيار زنانه و مفرح 

توصيف مي كنند. 

فروش اينترنتي و خطر كپي برداري از جواهرات
يكي ديگر از فعالان اين رشــته در توضيــح عمده ترين موانع 
توسعه كســب وكار زيورآلات دست ســاز، مي گويد: معرفي 
نشدن اين رشته به صورت درست و در جايگاه مناسب به عموم 
مردم، وجود محصولات خارجي مشــابه ماشيني با كيفيت و 
بي كيفيت، عدم اطمينان كافي سازندگان به آينده اين رشته 
و از همه مهم تر كمبود ابزار ســاخت و در صورت وجود گران 
بودن ابزارها، عمده ترين موانع توسعه كار زيورآلات دست ساز 
به شمار مي رود. شــادي جلايي با بيان اينكه نمايش و عرضه 

مستقيم زيورآلات دست ساخته ما در نمايشگاه هاي گروهي 
و انفرادي صورت مي گيرد، افزود: موفقيت و مطرح شدن يك 
ســازنده به كيفيت كار، خلاقيت طرح ها و حضــور مداوم در 
نمايشگاه ها بستگي دارد ضمن اينكه برخي سازندگان خوشنام 
از روش هاي فروش اينترنتي استفاده مي كنند اما اين روش ها 

خطر كپي برداري از كار آنها را نيز به همراه دارد. خانم جلايي 
با بيان اينكه آشنايي با اين كار موجب شد از حرفه اصلي خود 
كه كار در يك شركت معتبر توليد و پخش موادغذايي است، 
فاصله بگيرد، تصريح كرد: ســاخت زيورآلات دست ساز ابتدا 
تفنن و تفريح من بود اما به تدريج به حرفه اولم تبديل شــد و 

اكنون از كاري كه انجام مي دهم رضايت دارم. مي دانم زنان و 
دختران زيادي هستند كه از محيط كارشان ناراضي هستند و 
به آنها توصيه مي كنم در انتخاب شغل، ديدگاه خود را به رشته 
دانشگاهي يا كاري كه با روحيه شان سنخيتي ندارد، محدود 

نكنند. 

»كسبوكار«ازحرفهساختزيورآلاتوجواهراتدستسازگزارشميدهد

جواهرسازی، حرفه ای مناسب بانوان

کار و 
کار آفرینی

متاســفانه برخي با ايــن توجيه كه 
دام هاي زنده به دليل كيفيت مناسب 
بازار خوبي در كشــورهاي حاشــيه 
خليج فــارس دارند، بــدون توجه به 
منافع ملي از صادرات دام زنده به شدت 
دفاع مي كنند. درحالي كه صدور دام ســبك، نياز كشــور به 
واردات گوشــت قرمز را تشــديد مي كند و اگر بــراي تامين 
نيازهاي كشــور مجبور به واردات دام زنده به ايران شــويم، 
احتمال وقوع بيماري به كشور را تشديد كرده ايم. علاوه براين 
براي كنترل بهداشــتي محموله هاي وارداتي هم هزينه هاي 

مضاعفي را به جامعه تحميل كرده ايم. 
رئيس اتحاديه گوشت گوســفندي در پاسخ به اين سوال كه 
آيا كنترل قاچاق قبلا غيرقابل كنترل بود به »كسب و كار«، 
گفت: 95 درصد قاچاق دام كنترل شده و از سوي ديگر ميزان 
عرضه افزايش يافته اســت. به دنبال جلســه اي با معاون اول 
رئيس جمهور، وي دستور داد به شدت قاچاق دام كنترل شود 

و بعد از آن نظارت كافي صورت گرفت. 
ملكي درباره واردات گوســفند زنده نيز گفت: پيش از اين از 
ارمنستان واردات گوسفند انجام و در استان اردبيل ذبح و در 
كشور توزيع مي شــد اين روند نيز متوقف شده است اما براي 
حمايت از توليد كنندگان داخل تصويب شــده تا واردات دام 

فعلا نداشته باشيم. 
رئيس اتحاديه توزيع كنندگان گوشت گوسفندي با اشاره به 
كاهش نرخ ارز تاكيد كرد: توليد و عرضه گوشت قرمز در بازار 
كافي اســت و هيچ انگيزه اي براي صادرات يا قاچاق دام زنده 

هم وجود ندارد. 
عليرضا ملكــي ادامه داد: قاچاق دام بيشــتر به كشــورهاي 
عراق و تركيــه انجام مي شــد و به دليل بالا بــودن نرخ دلار 
براي قاچاقچيان و دامــداران به صرفه بــود. رئيس اتحاديه 
توزيع كنندگان گوشت گوســفندي با اشاره به قيمت نرخ ارز 
همچنين تاكيد كرد: درحال حاضر توليد و عرضه گوشت قرمز 
در بازار كافي است و هيچ انگيزه اي براي صادرات يا قاچاق دام 

زنده هم وجود ندارد. 
وي خاطرنشان كرد: مجوز واردات دام با نظر كارشناسي وزارت 
جهاد كشاورزي و براساس مازاد مصرف بازار صادر شده است 
و به نظر نمي رســد كه در ماه هاي آينده نيز مشكلي در بازار 

مصرف ايجاد شود. 
ملكي تصريح كــرد: وزارت جهاد كشــاورزي و دولت نظارت 
مستمر و نگاه عميقي به بازار مصرف دارند و با كنترل ميزان 
صادرات دام زنده اجازه افزايش قيمت به گوشت را نمي دهند. 
رئيس اتحاديه توزيع كنندگان گوشت گوسفندي، منابع تامين 
گوشت قرمز استان تهران را كردستان و غرب كشور اعلام كرد 
و گفت: اميدواريم تا پايان سال افزايش قيمت نداشته باشيم و 

براي بازار شب عيد هم نگراني نداريم. 
رئيس اتحاديه گوشت گوســفندي در ادامه گفت: به دستور 
دامپزشكي، گوشت قرمز از اين پس منجمد عرضه مي شود و 

عرضه گوشت گرم ممنوع خواهد شد. 

علي اصغر ملكي اظهار داشت: درباره گوشــت گاو به دستور 
دامپزشكي و براي كاهش بار ميكروبي آن اين نوع گوشت بايد 
حداقل ۲۴ ساعت در سردخانه قرار گيرد اين درحالي است كه 
پيش از اين گوشت گاو به روز كشتار وعرضه مي شد و احتمالا 
درباره گوشت گوســفند نيز از ابتداي ســال 9۴ اين موضوع 

پيگيري خواهد شد. 
وي تصريح كرد: سرد كردن گوشت هم باعث كاهش وزن آن 
خواهد شد و ممكن اســت در قيمت آن نيز تاثيرگذار باشد و 

احتمال افزايش نرخ ها وجود دارد. 

افزايش قيمت گوشت قرمز
از ســوي ديگر رئيس اتحاديه تهيه و توزيع گوشــت گاوي 
استان تهران در گفت وگو با ايســنا، گفت: در چند روز اخير 
قيمت گوشت منجمد افزايش يافته كه به دليل واردات كم آن 

است ولي با توجه به اينكه شركت پشتيباني امور دام و وزارت 
صنعت براي طرح بهاره، گوشــت عرضه خواهند كرد، قيمت 

اين محصول كاهش مي يابد. 
علي خندان روي جوان با بيان اينكه گوشــت منجمد معمولا 
از برزيل وارد مي شود، اظهار كرد: قيمت گوشت تازه تغييري 
نكرده و درحال حاضر قيمت گوشت گوساله مخلوط 30 هزار 

تومان و گوشت گوساله درجه يك 33 هزار تومان است. 
وي افزود: البته قيمت گوشــت ها در فروشگاه هاي زنجيره اي 
بيشتر اســت كه اين موضوع به دليل بســته بندي مناسب و 

شكيل بودن آن است. 

افتتاح اولين مركز فروش دام زنده
خنــدان روي همچنين از افتتاح نخســتين مركز فروش دام 
زنده در كهريزك خبر داد و گفت: اين مركز تا چند روز آينده 

با ظرفيت نگهداري ۲0 هزار راس دام سبك و سنگين افتتاح 
مي شــود.  وي با بيان اينكه اين مركز تحت نظر دامپزشكي، 
استانداري و محيط زيست فعاليت و ساماندهي در اين حوزه 
ايجاد خواهد كــرد، گفت: تا به حــال در مكان هاي كوچك و 
به صورت متفرقه فروش دام صورت مي گرفت كه با ايجاد اين 

مركز، فروش دام ساماندهي مي شود. 
رئيس اتحاديه تهيه و توزيع گوشــت گاوي استان تهران در 
بخشي از سخنان خود گفت: اماكن، نيروي انتظامي و بازرسان 
اتحاديه در رابطه با فعاليت واحدهاي صنفي نظارت هاي لازم 
را انجام مي دهند و به واحدهايي كه بدون مجوز هستند فرصت 

دو ماهه اي داده مي شود تا بتوانند جواز تهيه كنند. 
وي تاكيد كرد: مردم براي خريد گوشــت حتما به واحدهاي 
صنفي مجاز كه جواز خود را روي شيشه هاي مغازه نصب كرده  

يا در ديد مشتري قرار داده اند، مراجعه كنند. 

خندان روي يادآور شــد: مــردم درصورت مشــاهده تخلف 
مي توانند با شماره 1۲۴ يا با اتحاديه به شماره 775۲0555 
تماس بگيرند تا بررســي هاي لازم انجام و بــا واحد متخلف 
برخورد شــود.  به گزارش »كســب و كار«، گوشت گوساله و 
گوسفندي نسبت به سال گذشته افزايش قيمت اندكي داشته 
اســت اما صداي نارضايتي دامداران در ايــن بخش به گوش 
مي رســد. دامداران از موضوع عدم حمايت دولت و مشكلات 

تامين خوراك مورد نياز دام ها سخن به ميان مي آورند. 
بر اين اساس قيمت هر كيلو گوشت گوسفندي سال گذشته 
چيزي حدود ۲9000 تومان بود كه امسال 30000 تومان داد 
و ستد مي شود و هركيلو گوشت گوســاله نيز نسبت به سال 
گذشــته از ۲6000 تومان به ۲7000 تومان رسيده است. با 
اين حال با توجه به نارضايتي دامداران احتمال افزايش قيمت 

گوشت در ماه هاي آينده و ايام نزديك عيد وجود دارد.

طيماههايآيندهمشكليدربازارمصرفگوشتگوسفنديايجادنميشود

توقف 95 درصدي قاچاق دام
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانند گان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســرد بير راه اند ازي كرد ه است. از اين رو 
شــما خوانند ه محترم مي توانيد  از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صد اي خود  را به گوش مســئولان 

برسانيد . 

نامهبهسردبير

د كوراسيون مشتری پسند 
فروشگاه، تنها مكاني براي ارائه محصول نيست، بلكه مكاني براي آسايش و راحتي 
مشتريان نيز هست. بنابراين طراحي د اخلي فروشگاه مواد  غذايي بايد  به گونه اي 
باشد  كه د سترسي آسان به مواد  غذايي امكان پذير باشد . با استفاد ه از نور مناسب،  

رنگ ها و تصاوير آگاهي بخش مي توانيد  ياور مشتري د ر امر خريد  باشيد . 
نور:  روشنايي فضاي فروشــگاه را زيبا مي كند  و از نظر روانشناسي نيز نوعي 
اطمينان د ر خريد  مواد  غذايي براي خريد ار ايجاد  مي كند . استفاد ه از لامپ هايي 
با رنگ هاي گرم مثل قرمز و سبز و زرد  انرژي خريد  ايجاد  مي كند  و مشتري را 
به خريد  تشويق مي كند . نورپرد ازي يكي از مهمترين عوامل د ر جذب مشتري 
است. جاسازي خوب اشيا و نورپرد ازي مناسب با تابش غيرمستقيم كه مانع د يد ن 

قيمت ها و مارك ها نشود ، از فاكتورهاي مهم جذب مشتري است.
  پوسترها:  راه د يگري كه براي فروش هر چه بيشتر مي توانيد  د ر پيش بگيريد ، 
استفاد ه از تصاوير و پوسترهايي از محصولات فروشگاه است. تصويرهاي رنگي 
همراه با اطلاعاتي د ر مورد  محصول، خواص و تاثير آن د ر تند رســتي، موجب 
جلب نظر مشتري مي شود . زيرا هر كسي د وســت د ارد  با اطلاعات كامل اقد ام 

به خريد  كند .

مد ير و كارمند ان
مد ير و 10 نفر از كاركنانش از طناب بالگرد ي كه د ر صد د  نجات آنها بود ، آويزان 
بود ند . طناب آنقد ر محكم نبود  كه بتواند  وزن هر يازد ه نفر را تحمل كند . كمك 
خلبان با بلند گوي د ستي از آنها خواست كه يك نفرشان د اوطلب شود  و طناب را 
رها كند . البته، د اوطلب شد ن همانا و سقوط به ته د ره همان و به ظاهر كسي حاضر 
نبود  د اوطلب شود . د راين هنگام، مد يرگفت كه حاضر است طناب را رها كند  ولي 
د لش مي خواهد  براي آخرين بار براي كاركنان سخنراني كند  . او گفت:  چون 
كاركنان حاضرند  براي سازمان د ست به هر كاري بزنند  و د رمورد  هزينه هاي افراد  
خانواد ه هيچ گله و شكايتي ند ارند  و بد ون هيچ گونه چشمد اشتي پس از خاتمه 
ساعت كار د ر اد اره مي مانند  من براي نجات جان آنان طناب را رها خواهم كرد ! به 
محض تمام شد ن سخنان مشوقانه و تحسين برانگيز مد ير، كاركنان كه به وجد  

آمد ه بود ند  شروع كرد ند  به د ست زد ن و ابراز سپاسگزاري از مد ير!!

از تجارت الكترونيك نترسيد ؛ راهش را ياد   بگيريد 
وقتی متقاضی »د اد ه پيام« توليد  و ارســال 
می كنــد ، طرف هــای مبــاد لات تجاری 
مي خواهند  مطمئن باشند ، او همان شخصي 
اســت كه د اد ه پيام آن را معرفي مي كند . د ر 
يك مباد له الكترونيكي، د و طرف ممكن است 
هرگز يكد يگر را ند يد ه باشــند  يا د ر صورت 
مشــاهد ه فيزيكي، نمي د انند  واقعا هويت 
طرف مقابل با واقع تطابق د ارد .  اين مشكلي است كه هنوز امكان حل آن از طريق 
افزايش امنيت مباد لات وجود  ند ارد . با معلوم نبود ن هويت واقعي طرف معامله 
ممكن است خطراتي همچون خرابي يا تغيير د ر د اد ه پيام، د سترسي غيرمجاز به 
اطلاعات، تد اخل عمليات د ر د اد ه پيام مربوط به يك سايت، معرفي ناد رست به 
د ليل عد م ارائه مد ارك تأييد  شد ه و استفاد ه ناد رست از د اد ه پيام از سوی طرف 
مقابل منافع د و طرف را تهد يد  كند .  د ر حال حاضر، تنها راه حل براي اين مشكل 
مراجع صد ور گواهي الكترونيكي اســت. اين مراجع مثل د فترخانه هاي اسناد  
رسمي د ر خصوص اسناد  كاغذي هستند .  مرجع صد ور گواهي براي هر كاربر يك 
گواهي صاد ر مي كند . اين مرجع از آنجا كه مورد  اعتماد  هر يك از طرفين قرار د ارد  
و د اراي منشاء د ولتي يا وابسته به د ولت يا پايگاه قانوني و عمومي است، به خوبي 

مي تواند  تأييد كنند ه هويت كاربران د ر معاملات الكترونيكي باشد . 
ماد ه 31 قانون تجارت الكترونيكي نيز به همين راه حل اشاره د ارد : د ر اين ماد ه 
د فاتري براي ارائه خد مات صد ور گواهي الكترونيكي پيش بيني شد ه اند . اين د فاتر، 
د ر سطح كشور قابل تأسيس هستند .  وظيفه اين د فاتر، توليد ، صد ور، ذخيره، 
ارسال، تأييد ، ابطال و به روز نگهد اري گواهي هاي اصالت الكترونيكي است. گواهي 
اصالت الكترونيك د ر واقع همان امضاي الكترونيكي معتبري است كه براي طرف 
مقابل ايجاد  مي شود ، تا معلوم شود  شخص مورد نظر همان شخصي است كه 
اد عا مي شود  د اد ه پيام را ارسال كرد ه است.  نكته حائز اهميت د ر خصوص د فاتر 
مورد نظر قانونگذار، د ولتي يا غيرد ولتي بود ن آن است. اگرچه د ر ماد ه 32 همان 
قانون، تهيه آيين نامه و ضوابط راجع به شرح وظايف اين د فاتر به سازمان مد يريت 
و برنامه ريزي كشور و وزارتخانه هاي بازرگاني، ارتباطات و فناوري اطلاعات، امور 
اقتصاد  و د ارايي و د اد گستري واگذار شد ه است و اين ماد ه مقرر مي كند  آيين نامه 
تنظيمي بايد  به تصويب هيات وزيران برسد . اما از اين ماد ه برنمي آيد  كه اين د فاتر 
د اراي شخصيت حقوقي عمومي يا د ولتي هستند .  د ر آيين نامه ماد ه 32 قانون 
تجارت الكترونيكي مصوب 1382 د ولتي بود ن اين نهاد  به خوبي آشكار مي شود . 
ماد ه 2 آيين نامه شوراي سياست گذاري، و نيز بند  ب از تبصره 2 ماد ه 4 آن آيين 
نامه كه اجازه صد ور مجوز را از سوی مراكز ريشه براي مراكز مياني می د هد ، نشان 
از د ولتي بود ن د فاتر صد ور گواهي الكترونيكي د ارد . البته مراكز مياني ممكن 
است حسب حكم مقرر د ر ماد ه 7 آيين نامه مذكور به صورت غيرد ولتي تأسيس 
شوند  اما همانطور كه گفته شد  سياست گذاري ها و حتي رويه هايي كه اين د فاتر 
بايد  د ر پيش بگيرند  توسط مرجع د ولتي و البته بين قوه اي تد وين مي شود  و از 
طريق مراكز ريشه به آنها ابلاغ می شود .  د فاتر ثبت نام گواهي الكترونيك با كسب 
مجوز از حد اقل يكي از مراكز مياني نسبت به ثبت و انتقال د رخواست متقاضيان 
د رخصوص صد ور و لغو گواهي ها و ساير امور مربوطه مطابق ضوابط و د ستورالعمل 
صاد ره توسط مراكز مياني كه متعهد  همكاري با آنها را امضاء كرد ه است، اقد ام 
مي كنند . اين شماي كلي نشانگر ماهيت د ولتي د فاتر صد ور گواهي الكترونيك 
است. با توجه به وجود  چنين ظرفيتي د ر قانون تجارت الكترونيك، هر شخصی 
مي تواند  به يكي از اين د فاتر مراجعه و با ارائه مد ارك هويتي و ساير مد ارك لازم 
جهت معرفي خود  به عنوان يك شخص احتمالا تاجر با اخذ كد  مخصوص و ساير 
تشريفات مربوطه امضاي الكترونيكي گواهي شد ه توسط د فاتر صد ور گواهي 

اصالت امضا را د ريافت كند .

توصيه

داستانک

اورژانسکسبوکار

استفاد ه از اينترنت از ضروريات زند گي د ر د نياي 
امروز شد ه است. بسياري از كارهاي اد اري و ثبت 
اطلاعات، د ر د نياي اينترنت صــورت مي گيرد . 
بسياري از افراد  به صورت شبانه روزي با اينترنت 
ســر و كار د ارند . اين ويژگي علاوه بــر اينكه به 
نفع خود  اســتفاد ه كنند گان اســت و سهولت و 
سرعت بيشتري به زند گي آنها مي بخشد ، مي تواند  
يك راه د رآمد  براي افراد  د يگر نيز باشــد . تقريبا 
هيچ شركت و فروشگاهي نيســت كه بي نياز از 
مراجعه به اينترنت باشــد . به همين د ليل يكي 
از راه هاي كســب د رآمد  مد رن، كســب و كار و 
 ايجاد  د رآمد  از طريــق اينترنت آن هم د ر محيط 

خانه است. 

تبليغات آنلاين
يكي از راه هاي د رآمد زايــي از اينترنت، تبليغات 
است. هر كمپاني و هر توليد كنند ه اي براي اينكه 
بتواند  محصولات خود  را بفروشــد ، به تبليغ نياز 
د ارد . تبليغات كالاهاي مورد  نياز مرد م، سراســر 

صفحات اينترنت را پر كرد ه است. تنها كافي است 
كه به وبلاگ ها و وب سايت ها سري بزنيد ، تبليغات 
چشمك زن كالاها و محصولات مختلف د ر قسمت 
بالايي و كناري هر ســايت اولين چيزي است كه 

به چشم مي آيد . 
تبليغات تنها منحصر به كالاها نيســت. بسياري 
از موسسات و مراكز آموزشــي، موسسات مالي، 
مجلات و روزنامه ها و بانك هــا پول زياد ي براي 
تبليغ موسســه  خــود  مي پرد ازند  تنهــا كافي 
اســت كه با شناســاند ن وب ســايت خــود  د ر 
 كانال هــاي اينترنتــي، با اين موسســات رابطه

 برقرار كنيد . 
سايت هاي رســمي و شناخته شــد ه، بيشترين 
شانس موفقيت را د ارند . زيرا از بازد يد  هاي روزانه 
بالايي برخورد ارند  و همين موضوع موجب د يد ه  
شد ن آنچه تبليغ مي كنند ، مي شود . هر چه تعد اد  
كاربراني كه به وب سايت شما سر مي زنند  بيشتر 
باشد ، امكان د رآمد زايي و سود آفريني شما بيشتر 

مي شود . 

  فروش آنلاين
مي توانيد  با ايجــاد  وب ســايتی و معرفي آن به 
واحد ها و موسســات مختلف، حق پخش تبليغ 
محصولات آنهــا را د ر صفحه وب خــود  بگيريد . 
راهكارهايي براي جلب مشتري وجود  د ارد  كه با 
استفاد ه از آنها مي توانيد  بر تعد اد  مشتريان و د ر 

نتيجه سود  خود  بيفزاييد . 
اســتفاد ه از مطالــب جالــب و خواند نــي و 
انعكاس مســائل روز، يكي از راه هايي اســت كه 
بازد يد كنند گان را به صفحه شما هد ايت مي كند . با 
هر بار مراجعه يك بازد يد كنند ه، اين امكان وجود  
د ارد  كه براي خريد  محصولات تبليغي شما اقد ام 
كند . با ارائه راهكارهايي مانند ،  فرستاد ن محصول 
به خانه مشتري و رايگان بود ن حمل و نقل و عد م 
د ريافت هزينه پيك، مي توانيــد  از تكنيك هاي 
روز فــروش د ر د نيا اســتفاد ه كنيــد . همچنين 
به مشــتريان خــود  بياموزيد  كــه صرفه جويي 
 د ر وقت و هزينه هــاي اضافــي از مزاياي خريد

  اينترنتي است. 

   تخفيف و حراج
فروشند گان اينترنتي از آنجايي كه براي فروش 
آنلاين، هزينه ماليات و اجاره مغازه نمي پرد ازند ، 
به راحتي مي توانند  د رصد  قابل توجهي براي هر 
كالا به مشتريان تخفيف بد هند . حراج اينترنتي 
نيز از راهكارهاي مناســب براي جلب مشــتري 
است. تخفيف ها و حراج هاي اينترنتي، مشتريان 
شما را افزايش مي د هد  و حتي آنها را به مشتري 

ثابت شما تبد يل مي كند . 

   بازاريابي آنلاين
يكي از انواع بازاريابي ، بازاريابي زنجيره اي است كه 
يكي از روش هاي قد رتمند  بازاريابي الكترونيكي 
است. اين روش بازاريابي با ايجاد  لينك هاي متعد د  
از صد ها وب سايت به وب سايت شما د ر حقيقت 
به شــما اين امكان را مي د هد  كه مرد م را از نقاط 
مختلف د نياي مجازي بر اســاس نيازهاي شان 
و خد ماتي كه شــما روي وب ســايت خود  ارائه 

مي كنيد ، به وب سايت شما راهنمايي كند .

 د ر خانه بنشينيد  و از حضور مرد م د ر اينترنت کسب د رآمد  کنيد 

راهنمای مسير آرزوها باشيد 
ايده

 يك شركت با د و نام! 
تكليف چيست؟

اگرچه به ند رت اتفاق می افتد  اما اين امكان وجود  
د ارد  كه نام يك شــركت د ر اد اره ثبت شركت ها 
با نام شركت ثبت شد ه د يگري مشابه و يا حتی 
يكسان باشد . با فرض يكسان بود ن اسامی، حق 
اعتراض براي شركت قد يمي تر انكارناپذير است  
اما مورد  مشابهت د و اسم نياز به بررسي د قيقی 
د ارد . هر شــباهتي نمي تواند  براي شركت ثبت 
شد ه قد يمي تر مجوز اعتراض و احقاق حق باشد . 
شباهت بايد  تا جايي باشد  كه باعث اشتباه بيشتر 
افراد  د ر تشــخيص و تميز بين د و شركت شود . 
به عنوان مثال خلف وعد ه يك شــركت موجب 
مسئوليت مد ني يا كيفري شركت د يگر شود . اما 
پرسش مهم اين است، كد ام مرجع و بر طبق كد ام 
قانون مي تواند  به اين امر رسيد گي كند ؛ د ر پاسخ 
بايد  گفت، با توجه به سكوت قانونگذار د ر خصوص 
چگونگي مطالبه حق د ر خصــوص امر مذكور، 
با توجه به قانون اساســي و قانون آيين د اد رسي 
د اد گاه هاي عمومي و انقلاب د ر امور مد ني مي توان 
حق اقامه د عوا د ر د اد گاه عمومي د ر اعتراض به 
انتخاب نام مشابه توسط شركت جد يد  التأسيس 
و حتي د رخواست ابطال آن را براي ذينفع يا همان 

شركت قبلا تأسيس شد ه قائل بود .

نگران كپی علامت تجاری
 خود  نباشيد  

يكي از د غد غه هــاي مهم تجار بــراي ورود  به 
بازارهاي جهاني، امكان تقلب د ر علائم كالاها و 
خد مات مربوط به آنهاست؛ با توجه به الحاق ايران 
به كنوانســيون ها و موافقتنامه هاي بين المللي 
راجع به ثبت علائم تجــاري، بازرگانان ايراني به 
راحتي مي توانند  با مراجعه به اد اره مالكيت صنعتي 
نســبت به ثبت بين المللي علائم تجاری شان 
مباد رت كنند .  با ثبــت علامت تجاري، و پس از 
طي مراحل اد اري و تشريفات قانوني، هر صاحب 
علامتي د ر تمامي كشورهايي كه عضو كنوانسيون 
و موافقتنامه هاي مربوط به ثبت بين المللي علائم 
هستند ، مي تواند    عليه هر شخصي كه نسبت به 
تقلب  يا كپي برد اري از علامــت تجاری او اقد ام 

كرد ه، اقامه د عوا و احقاق حق كند .

حقوقکسبوکار خلاقيت

تعد اد  زياد ی از شــركت ها و توليد  كنند گان د ر زمان 
آغاز فعاليت با يك چشم اند از و آيند ه ای روشن آغاز 
به فعاليت می كنند  و عمد تا با يك فكر نو و يك ايد ه 
خلاقانه د ر محصول، فرايند  و يا فروش وارد  بازار رقابت 
می شوند  و تعد اد ی به علت خلاقيت فوق العاد ه اوليه 
د ر مد ت زمان كوتاهی به موفقيت های بزرگ د ست 
می يابند ؛ اما پس از مد تی توســط يك رقيب جد يد  
و يا به د لايل متعد د  د يگر كم رنگ تر می شــوند  و د ر 
بازار رقابت جايگاه خود  را از د ســت می د هند . نكته 
قابل توجه د ر عد م موفقيت اكثر بنگاه های اقتصاد ی، 
ناتوانی های مالی د ر حل مســائل جاری و يا د ست 
نيافتن به اهد اف از پيش تعيين شد ه براي سود آوری 
مورد  نظر اســت. د ر علم مد يريت يكی از خطاهای 

بنياد ين هنگام قضاوت، خطای اسناد ی و يا خطای 
خود خد متی اســت كه مد يران بيشــتر بنگاه های 
اقتصاد ی كــه با عد م موفقيت مواجه می شــوند ، به 
اين نوع خطای رايج پناه می برند  و عوامل خارجی را 
عامل شكست خود  د انسته و تاثيرات عوامل د اخلی را 
كم رنگ می د انند . البته اين نكته كه عوامل خارجی د ر 
توفيق و يا عد م توفيق بنگاه های اقتصاد ی د ارای نقش 
موثری هستند ، قابل انكار نيست، اما بی شك نقش 
اساسی د ر موفقيت سازمانی را عوامل د اخل سازمانی 
بازی می كنند . سوالی كه مطرح می شود  اين است كه 
د ر اين محيط پويا كه هر روز با تغييرات عمد ه ای روبه رو 
است، چگونه می توان ايستاد گی كرد  و عوامل د اخلی 
را متناسب با آن مد يريت كرد . بايد  سرعت تغييرات و 

شناسايی آيند ه و برنامه ريزی برای آن را د ر برنامه های 
استراتژيك كوتاه مد ت بررسی كرد  و با يافتن راهكار 
برای حل بحران های پيش رو و يا تبد يل آنها به فرصت 
اند يشه كرد . راهكار حل اين مسأله بی شك د ر نوآوری 
و خلاقيت سازمانی نهفته است. البته نه نوآوری د ر 
محصول، فرايند  و فروش بلكه نوآوری د راستراتژی و 
تفكر سازمانی.  منظور از استراتژی نوآورانه استراتژی 
كسب و كار، يك بنگاه با هد ف ايجاد  ارزش جد يد  برای 
مشتری و بنگاه است. با اين استراتژی، بنگاه اقتصاد ی 
با تغييرات پد يد  آمد ه د ر بازار هماهنگ می شود  و آنها 
را به عنوان فرصت های بالقوه كسب و كار می بيند  و با 
تحليل آيند ه بستر مناسبی برای استفاد ه بهينه از اين 

فرصت ها را مهيا می كند .

آنهاییموفقندکهبتواننددرآغازکارخلقکنند

آرمان هــا و آرزوهای كــود كان همگام بــا قرار گرفتن د ر مســير 
آرزوهای شان، به معنای قرار گرفتن د ر مسير ايد ه ها و موفقيت های 
آيند ه اســت. اجازه د هيد  كود كان  اين تجربه ها را كســب كنند  و با 

راهنمايی های شما پيش بروند . 
د رباره آرزوها و اهد افي كه برايشــان هيچ تلاشــی نكرد يد  و به آنها 
نرســيد ه ايد ، با كود كان تان صحبــت نكنيد  و د ربــاره موفقيت ها و 

آرزوهايی كه بــرای آن ها تــلاش كرد ه ايد ، بگوييد . شكســت ها و 
موفقيت ها را با فرزند  خود  مرور كنيد  و اجازه د هيد  اين خاطرات تلخ و 
شيرين را برای شما بازگو كنند . كود كان د قيقا از رفتار پد ران و ماد ران 
الگوبرد اری می كنند . اعتماد به نفس را به فرزند تان منتقل  كنيد . حتی 
اگر قاد ر به انجام كاری نيســتيد ، مثبت صحبت كنيد  و خلاقانه به 

د نبال راه حل ها باشيد .


